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Most u Rica zprůjezdněn pro 
osobní automobily

Dopravní situace v Havlíčkově Bro-
dě v souvislosti s rekonstrukcí kři-
žovatky Humpolecká–Lidická ved-
la k rozhodnutí o jednosměrném 
zprovoznění mostu přes řeku Sáza-
vu u Rica z Bělohradské do Žižkovy 
ulice. „Projíždět tudy budou moci 
od pondělí do pátku mezi 8.00  
a 19.00 hodinou auta vážící méně 
než 3,5 tuny o maximální šířce  
2,2 metrů a cyklisté. Rychlost byla 
omezena na 20 km/h,“ uvádí mís-
tostarosta Libor Honzárek. Zprů-
jezdnění mostu se neobešlo bez 
dopravně technických opatření, 
kterými bude např. změna doprav-
ního značení nebo instalace zpo-
malovacích pruhů pro řidiče. Loka-
litu ve velké míře využívají chodci, 
proto byl z důvodu větší bezpeč-
nosti oddělen prostor pro pěší  
a automobily. V ulici Plovárenská 
nebudou moci řidiči parkovat ani 
zastavit. „Přesto, že opatření při-
náší určitá rizika, za dané situace 
toto řešení považujeme za volbu 
menšího zla. Jsem přesvědčen, že 
rozhodnutí je správné a přispěje  
k částečnému zklidnění současné 
složité dopravy v našem městě,“ 
dodal  Libor Honzárek.
� S.�Pátková
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Město známe i neznáme

Velectěný pane! Milým zajisté každému ostává místo, kde se narodil 
aneb kde delší dobu přebýval. Rád slyší zprávy, které čelí ku zvelebení 
místa onoho – místa mu milého. 
Letáky začínající tímto textem oznamovaly na přelomu května a června 
1886 také všem známým Broďákům roztroušeným po světě, že „povzbuze-
ním několika přátel rostlinstva založen byl spolek Budoucnost pro okrášlení 
královského města Německého Brodu a okolí“ a vyzýval k podpoře a připo-
jení se. Přesněji řečeno nový spolek se oficiálně ustavil 9.5.1886 a záhy po 
svém založení čítal obdivuhodných 207 členů!
Již tehdy valná část brodských občanů velmi nemile pociťovala neblahé pří-
znaky moderní doby, kdy zrychlující se a prodlužující se denní pracovní tempo 
odcizovalo městského člověka čím dále tím více přírodě. Velmi přesně a na 
právníka až poeticky formuloval zásady tehdejších „přátel rostlinstva“ okres-
ní soudce Konrád Prušák, jeden ze spiritus agens počátků Budoucnosti. Pod 
jeho exposé na ustavující schůzi o celkovém významu přírody pro člověka, od 
vlivů zdravotních až po mravní se lze i dnes podepsat. 
Cíle si předsevzala tato dnešními slovy občanská iniciativa dalekosáhlé. Zří-
zení a udržování rozlehlého městského parku mělo být vyvrcholením její 
činnosti, leč to byla hudba budoucnosti. O jeho umístění kolem rybníků 
Rantejch, Hastrman a Obora panovala obecná shoda. Jenom se vedla dis-
kuse, na které straně Cihlářského potoka začít. Příhodnější se ukázala vari-
anta levobřežní, kde se nacházel obecní les pod Kalvárií a s ním sousedící 
tzv. Štěpánčiny sady, pojmenované r. 1881 na počest manželky korunního 
prince Rudolfa. Mělo to však jeden háček, kromě pozemků obecních se 
zde nalézalo dosti parcel soukromých a přes podporu města prostředků 
se nedostávalo. Neznamenalo to však, že by spolek zůstával proto v nečin-
nosti, ještě v prvním roce své existence stačil upravit a osázet prostranství 
kolem sv. Trojice a zpřístupnit probírkou a novými cestami les pod Kalvárií, 
místa od pradávna spojená s pořádáním lidových i církevních slavností, ať 
se jednalo od 16. století doložené střelecké závody zvané „střílení ku ptáku“ 
či pozdější svatotrojiční poutě směřující od stejnojmenného kostela křížo-
vou cestou na vrch Kalvárii. Ve vyčištěném lese také spolek uspořádal první 
výletní zábavu, jejíž výtěžek díky sponzorům – hlavně měšťanskému pivo-
varu – byl vítaným příspěvkem k zamýšlenému odkoupení pozemků. 
Ovšem ani další drobné i větší dary příznivců nestačily. Až se spolek na návrh 
svého člena místního lékárníka V. Kabeláče odhodlal r. 1888 k odvážnému 
kroku a vydal desetizlatkové dlužní úpisy, z jejichž prodeje pak financoval 
koupi tzv. Jandova pole na východní straně Hastrmana sousedícího s kalvar-
ským lesem. Oficiálně se jednalo o pastvinu a role v rozsahu 4 jiter a 345 čtve-
rečních sáhů za cenu 2000 zlatých. Budoucnost měla konečně první vlastní 
pozemky pro založení parku. V následujícím roce se začalo ze všech sil praco-
vat na parkových úpravách podle návrhů učitele Josefa Bureše, který působil 
s neumdlévající čilostí neuvěřitelných 22 let jako jednatel spolku. Budiž také 

poznamenáno, že mnozí členové na výnosech ani na splacení dlužních úpisů 
netrvali. Léta zakládání parku se vůbec vyznačovala značnou obětavostí zain-
teresovaných. Každý pomáhal podle svých možností, podnikatelé poskytovali 
povozy zdarma, další potřebný materiál a další zase stromy a keře pro výsad-
bu. Korunu mecenášství nasadil stavitel Josef Šupich, který nechal na kon-
ci tehdejší nedávno otevřené hlavní cesty, honosně nazývané promenáda,  
v r. 1890 vybudovat podle vlastních plánů a na své náklady dřevěný pavilon, 
stojící zde dodnes. Na protějším břehu rybníka s ním později korespondoval  
o něco skromnější, žel již neexistující, altán Vojtěcha Weidenhoffera.
Když se podařilo upravit východní stranu rybníka, začal spolek vyjednávat  
o koupi pozemků na západní straně. Nakonec se v r. 1895 podařilo dospět  
k dohodě a zbylé soukromé parcely za 1550 zlatých vykoupit. Spolu se sou-
sedícími obecními pozemky se tak podařilo jádro parku uprostřed s ryb-
níkem Hastrman scelit. Spolek čekalo v tomto prostoru ale ještě mnoho 
práce. V té době byly srovnány valy a zavezen hradební příkop, výškově 
upraven celý terén, vybudovány nové cesty obkružující nyní rybník a zejmé-
na vybudován nový průchod od děkanského kostela. Výroční zpráva mohla 
tak v dalším roce s hrdostí bilancovat deset let činnosti Budoucnosti. Spra-
vovala tehdy park sahající od školy na dnešním Rubešově náměstí až k cho-
těbořské a břevnické silnici o rozloze více jak 13 jiter (v dnešních mírách cca 
7,5 ha). V pozdějších letech se park ještě rozšířil o bahnité pozemky mezi 
hradbami a rybníkem Obora, jež byly záhy upraveny. Podařilo se tak propo-
jit oddechovou zónu sahající od dnešní Žižkovy po Chotěbořskou ulici.
Kromě parku však měla Budoucnost na zřeteli také vhodné oddechové 
využití i jiných částí města, ať se již angažovala např. na nábřeží Sázavy, před 
klášterem či před nemocnicí. Zřejmě také jako první v Brodě vybudovala  
r. 1891 hřiště pro děti v dnešní Příčné ulici v místech pozdějšího měšťanské-
ho chudobince. Ohlas výsledků práce Budoucnosti se brzy dostal do širšího 
povědomí i za hranicemi města a Brod hostil 3.7.1906 II. valnou hromadu 
Svazu českých spolků okrašlovacích.
Na počátku minulého století do parku pronikl sport. V místech dnešního 
zimního stadionu byly postaveny tenisové dvorce a v zimě se Hastrman vždy 
proměnil v kluziště. Budoucnost se starala svědomitě o své sady až do I. svě-
tové války, pak spolku zákonitě došly síly. Poválečná krize urychlila bolestné 
rozhodování členů spolku a nakonec v r. 1919 po třiceti letech správy předa-
la park do vlastnictví města. Na sklonku své existence ještě nechala dvěma 
zřejmě nejzasloužilejším členům Josefu Burešovi a Konrádu Prušákovi zasadit 
nad hrází rybníka Rantejch pamětní desku, která však patří i těm ostatním 
významným či dnes již bezejmenným občanům, když se rozhodli společně 
z vlastního popudu vybudovat trvalé dílo pro budoucnost svého města, bez 
něhož si jej dnes ani nedokážeme představit.
 Miloš Tajovský
 Foto ze sbírky SOkA Havlíčkův Brod, reprofoto Ing. J. Šťastník
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POZOR – Uzávěrka příštího čísla je 24. 6. 2009
Své příspěvky nebo dotazy můžete posílat na adresu hblisty@muhb.cz, nebo dodat do boxu Havlíčkobrodských listů na podatelně Městského úřadu, 
Havlíčkovo nám. 57 nejpozději do 25. dne v měsíci.
S připomínkami k distribuci se obracejte na Městské informační centrum v budově Městského úřadu na Havlíčkově náměstí.
Za obsahovou správnost příspěvků ručí autor. Nevyžádané příspěvky a fotografie se nevracejí. Redakce si vyhrazuje právo upravovat a krátit příspěvky. Články není možné 
využívat v jiných periodikách bez souhlasu vydavatele.

Budoucnost pro okrášlení města

Pohled na východní stranu nad Hastrmanem s nedávno založenou parko-
vou úpravou. Pod kříži na Kalvárii lze vlevo rozeznat dvě bělající se kaplič-
ky křížové cesty. Zcela vlevo nový Šupichův pavilon (kolem r. 1893)

Pohled z věže děkanského kostela na ještě málo zastavěné prostran-
ství za sv. Trojicí. Vpravo od Štefánkovy vily na kopci dům Josefa 
Bureše, po němž byla pojmenována ulice v pozdější tamní zástavbě 
(kolem r. 1905)
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Aktuality

Využívat je možné druhý sběrný dvůr
Plán odpadového hospodářství, schválený zastupitelstvem města již 
v roce 2005, stanovil, že optimálním stavem pro město naší velikosti 
jsou dva sběrné dvory. „Výběrové řízení vyhrála firma HBH odpady 
s.r.o., jež má dlouholeté zkušenosti se separací odpadů a kontakty na 
firmy pro jejich odbyt,“ doplnil místostarosta Čeněk Jůzl. Rada města 
schválila smlouvu o provozování tohoto sběrného dvora, který by měl 
sloužit hlavně pro část obyvatel města za řekou Sázavou. Pro ně a dal-
ší z přilehlých osad se tak zkrátí dojezdové vzdálenosti. Nový sběrný 
dvůr bude otevřen od 1. 7. a po roce provozu bude vyhodnocena jeho 
efektivita, zda je v dostatečné kapacitě využíván. Město poskytne na 
provoz dvora příspěvek v prvním roce 780 tisíc a případně další roky 
960 tis. Kč. Podmínky pro příjem všech druhů odpadních materiálů 
(kromě stavebního) a provozní doba bude stejná jako ve sběrném 
dvoře Technických služeb v areálu U Cihláře.  S.�Pátková

Armáda doplňuje zálohy
Na teritoriu kraje Vysočina vznikla pěší rota Aktivních záloh ozbro-
jených sil ČR. Plánovaný počet jednotky je 150 osob, naplněnost je 
zatím 62 členů zálohy. Zájemci se mohou hlásit na Krajském vojen-
ském velitelství Jihlava. Profesionální záloha se využívá především 
pro doplňování ozbrojených sil za stavu ohrožení státu, válečného 
stavu, ale také při vzniku nevojenských krizových situací k ochraně 
zdraví osob, při zabránění vzniku škod na majetku občanů, v důsledku 
živelních pohrom a odstraňování jejich důsledků.  S.�Pátková

Kraj spustil aktuální dopravní informace z regionu online
Projekt je aktivitou krajského odboru informatiky a vznikl ve spolu-
práci s Krajskou správou a údržbou silnic Vysočiny a Ředitelstvím sil-
nic a dálnic. Smyslem aplikace je poskytnou široké veřejnosti, složkám 
krajského integrovaného systému a případným partnerům z oblasti 
dopravy kvalitní aktuální informace o stavu a sjízdnosti silnic v kraji 
Vysočina, a to včetně dálnice D1.  S.�Pátková

Sedmé město pro byznys na Vysočině 
Letošní cenu týdeníku Ekonom Město pro byznys získal Humpolec  
a obhájil tak prvenství z loňského roku. Na Vysočině bylo v rámci 
průzkumu vyhodnocováno celkem patnáct měst na základě padesáti 
kritérií rozdělených do šesti oblastí, a to podle podnikatelského pro-
středí, kvality lokality, kvality veřejné správy, podle situace na pra-
covním trhu, cenových podmínek a podle telefonického průzkumu 
mezi podnikateli. Havlíčkův Brod se umístil na 7. místě před Třebíčí  
a Jihlavou.  S.�Pátková

Město rozšířilo autobusovou linku č. 10
V rámci zajištění alternativní náhrady za dočasně zrušené zastávky 
linkových autobusů Humpolecká, Masarykova a Jihlavská rozšiřuje 
město Havlíčkův Brod autobusovou linku číslo 10 spojující zastávky 
„Stavební škola“ a „Autobusový terminál“. Současné spoje jezdící 
dosud jen v dopravních špičkách budou rozšířeny tak, že pokryjí celo-
denní provoz autobusového terminálu. Jízdné pro všechny spoje této 
linky zůstává 1 Kč. A. Doležalová

Havlíčkobrodské listy na www.muhb.cz od 5. 6. Příští vydání od 7. 7.

Areál veřejných sportovišť Plovárenská – parkoviště
Na základě rozhodnuti rady města se uskutečnilo zadávací řízení na 
výstavbu parkoviště u areálu Plovárenská. Z 15 uchazečů se vítězem sta-
la firma M-silnice s nejnižší nabídnutou cenou. V místech odstraněného 
objektu bývalého občerstvení bude vybudováno parkoviště s kapacitou 
25 parkovacích stání, z toho dvě místa pro vozíčkáře. Obslužná komunika-
ce bude zhotovena z asfaltobetonu, vlastní stání ze zatravňovacích tvár-
nic. Samozřejmostí je odvodnění parkoviště.  Odbor rozvoje města

Název stavby: Areál veřejných sportovišť Plovárenská – parkoviště
Zahájení stavby: 14. 4. 2009
Dokončení stavby: červen 2009
Cena: 867 893 Kč včetně DPH
Zhotovitel stavby: M-silnice a.s.

Nová tělocvična u Základní školy V Sadech
Po realizaci projektu vznikne u Základní školy V Sadech zařízení, kte-
ré zde dlouhodobě chybí. Nová tělocvična umožní nejenom povin-
nou výuku tělesné výchovy, ale i zájmovou tělesnou činnost školní 
mládeže. Prostory budou využívány i v odpoledních hodinách širo-
kou veřejností všech věkových kategorií a vzhledem k bezbariérové-
mu přístupu je ocení především imobilní občané. Součástí stavby je 
výstavba spojovacího krčku a venkovních rozvodů inženýrských sítí 
včetně přeložení slaboproudých rozvodů.  Odbor rozvoje města

Název stavby: Nová tělocvična u Základní školy V Sadech
Zahájení stavby: březen 2009
Dokončení stavby: červen 2010
Náklady stavby: 25 mil. Kč
Dotace z ROP Jihovýchod: 17,6 mil. Kč
Zhotovitel: Stavointeriér s.r.o. Havlíčkův Brod

Úprava vodoteče a okolí mezi ulicemi Rozkošská a Havlíčkova
Záměr řeší úpravu v minulosti nevhodně regulovaného koryta bezejmenné-
ho pravostranného přítoku řeky Sázavy. Úprava představuje protipovodňová 
a revitalizační opatření, zkapacitnění koryta pro průchod větších povodňo-
vých vln, zpomalení odtoku vody z území, zvýšení retenčních schopností kra-
jiny a má další kladný vliv například na osídlení prostoru dalšími druhy rostlin 
a živočichů. Provedení nového koryta potoka umožní rozvoj urbanizovaného 
území města, a to zejména severně od vodoteče, které je dle schváleného 
územního plánu určeno pro občanskou vybavenost a obytnou zástavbu.  
V měsíci květnu a červnu bude dokončena úprava toku, lávky pro pěší, dokon-
čení propustku, chodníku a terénních úprav.  Odbor rozvoje města

Název stavby: Úprava vodoteče a okolí mezi ulicemi Rozkošská a Havlíčkova
Zahájení stavby: 3/2009
Dokončení stavby: 10/2010
Cena: celkové výdaje na projekt 7 231 910 Kč
Dotace z operačního programu Životní prostředí: 3,9 mil. Kč
Zhotovitel stavby: EVOS-HYDRO, s. r. o., Ledeč nad Sázavou
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První víkend v květnu oslavili brodští šachisté 100. výročí tohoto spor-
tu na Vysočině. V hotelu Slunce proběhlo několik turnajů. První byl 
otevřený mistrovský turnaj se zápočtem na FIDE ELO, hraný současně 
jako krajský přebor. Další byla Velká cena Havlíčkova Brodu mládeže 
do 16 let v rapid šachu. Sportovní klání uzavřel Bleskový turnaj, ve 
kterém těsně unikla bronzová příčka havlíčkobrodskému Filipu Valo-
vi. V simultánce na dvaceti šachovnicích se představila nejúspěšnější 
krajská šachistka, velmistryně Eva Kulovaná, a v simultánce na deset 
šachovnic velmistr Vlastimil Hort. Nechyběli šachisté z Itálie, Holand-
ska a Slovenska, pozvání na oslavy přijali zástupci partnerských měst 
Brixenu, Brielle a Spišské Nové Vsi. S. Pátková, foto L. Blažek

100 let své existence (1909/2009) si v květnu připomněla Obchodní 
akademie, její absolventi a současní žáci včetně vyučujících. Osla-
vy provázela setkání a kulturní vystoupení. Největším zážitkem byl 
bezesporu koncert bývalé žačky školy, současné operní pěvkyně 
Moniky Brychtové v sále Staré radnice.  Foto L. Blažek

Nadace Český literární fond Praha podvanácté udělila novinářské ceny 
Karla Havlíčka Borovského. Hlavní cenu, která je nejvyšším ohodnoce-
ním za novinářskou a publicistickou práci v České republice a předsta-
vuje částku 50 tis. Kč, sponzoruje přímo nadace Český literární fond. 
Převzal ji novinář a výtvarník Pavel Reisenauer z týdeníku Respekt. 
Dvě „Novinářské křepelky“ mají motivovat mladé perspektivní novi-
náře do 33 let. Jednu obdržel reportér České televize Antonín Bruštík 
a finančně ji podpořilo symbolickou částkou 3333 Kč město Havlíčkův 
Brod. Druhou ve stejné výši vyplatil a předal zástupce kraje Vysočina 
zpravodajce Českého rozhlasu Lence Kabrhelové. Slavnostní předá-
ní novinářských cen Karla Havlíčka Borovského proběhlo 19. května  
v Havlíčkově Brodě již devátým rokem. S.�Pátková

Atmosféra mládí vládla na Havlíčkově náměstí 23. května na student-
ských slavnostech Majáles. Druhý ročník nebyl podpořen grantem 
Evropské unie, proto byl omezen pouze na jeden den. Díky podpoře 
města Havlíčkův Brod a sponzorů se však konal a zábavu ani vese-
lí mladých lidí zkrácení oproti loňskému ročníku nijak neovlivnilo. 
Královnou Majálesu byla po všech soutěžích zvolena Eva Horáková, 
králem je Štěpán Stryk (foto na titulní straně).  S.�Pátková

TROFEO NIKÉ BOHEMIA 2009 
je projekt zaměřený na podporu turistického ruchu v České republice. 
Hlavní myšlenkou projektu je propagace měst kraje Vysočina. Projekt 
spočívá ve spanilé jízdě 25 historických vozidel krajem Vysočina. Trasa 
dlouhá 444 km prochází nejzajímavějšími místy z hlediska domácího 
i zahraničního cestovního ruchu. Do čela kolony exkluzivních historic-
kých vozů se postaví pan Karel Loprais s Tatrou Dakar. 
Součástí projektu jsou i doprovodné programy:
Havlíčkův Brod 20. 6. – 2.etapa: příjezd na náměstí 16.45, odjezd 17.45 h.
  21. 6. – 3. etapa: odjezd od hotelu Slunce v 8.30 h.
� S.�Pátková
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Květnové zajímavosti
• Prvomájové oslavy se konaly jako každoročně na Havlíčkově náměstí. 
• Na havlíčkobrodské základní škole Nuselská soutěžila v poskytování 
první pomoci a schopnosti ošetřit zraněné pod záštitou Českého čer-
veného kříže stovka dětí z celého Havlíčkobrodska.
• Stamicovy slavnosti zakončil hudební bonbónek – rockové oratori-
um v klášteře sv. Rodiny. 
• Základní škola Nuselská ve spolupráci s dopravním inspektorátem 
Policie ČR a městskými úřady Havlíčkův Brod, Chotěboř, Světlá nad 
Sázavou a BESIP uspořádaly dopravní soutěž základních škol se speci-
alizovanou výukou. Vítězství získala ZŠ Chotěboř.
• Do konce května mohli obdivovat návštěvníci staré radnice velmi 
vydařenou výstavu prací dětí z mateřských škol Korálky. 

O Střed Evropy se zajímají v Německu
Bavorský novinář Bernhard Setzwein se zajímá o Střed Evropy, a to 
nejen o ten skutečně možný, ale i ten „vědecký“ podle Járy Cimr-
mana. Proč se začal touto myšlenkou zabývat? „Tam, kde jsem dříve  
v Německu bydlel, je nedaleko část u Chebu, kde prý je střed Evropy. 
Území přešlo pod Česko, ale mě zajímalo, zda tam to místo opravdu 
je,“ uvádí redaktor. Začal se o myšlenku zajímat vážně a dostal se do 
Prahy, kde se mimo jiné dozvěděl i o Středu Evropy podle Járy Cimr-
mana v Havlíčkově Brodě. Navštívil proto starostku města a natočil 
s ní rozhovor přímo u makety Centrum Europae z dílny Jana Exnara. 
Ze všeho, co zjistil, připraví hodinové vysílání v rádiu Bayern 2, kte-
ré se bude nazývat Kde je střed Evropy. „Nemůžeme zůstat úplně 
vážní, a právě proto se mi líbí i tento recesistický přístup ke Středu 
Evropy,“ říká Bernhard Setzwein.  S.�Pátková

Kraj Vysočina, společnost EKO-KOM a Agentura Dobrý den Pelhřimov 
pořádal sérii akcí sloužících k vyššímu zapojení obyvatel kraje Vysočina 
do třídění odpadů. V rámci této kampaně proběhla 21. května na Hav-
líčkově náměstí Odpadová olympiáda. Dopoledne se žáci základních 
škol zúčastnili několika soutěží například v obřím Člověče nezlob se, 
běhu s popelnicí a podobně. Odpoledne se veřejnost mohla seznámit 
se zajímavými fakty z oblasti nakládání s odpady i kuriozitami, jako jsou 
nejmenší noviny v České republice. Galerie znaků měst kraje Vysočina, 
vyrobených z recyklovatelných materiálů se začala tvořit právě v Havlíč-
kově Brodě, avšak postupně narůstala v dalších městech Vysočiny, kde 
akce pokračovaly do 27. května. S.�Pátková

Květnový Trh řemesel byl korunován krásným počasím a početnou 
návštěvností. Na zpestření programu hudbou, dřevěným kolotočem 
nebo jízdou dětí na ponících jsme se mohli namlsat již mnohokrát, ale 
„kočár“ se psím spřežením byl atrakcí trhu poprvé. S.�Pátková

Pozvánka na výstavu. Animační loutky tvůrců Studia ZVON aneb 
loutkový KLIMT, VELÍŠEK, POŠ, KITZBERGER 20. 5. – 26. 7. 2009.
Snímek ze známé pohádky Tři hrbáči. S.�Pátková

Ani letos nezapomněli představitelé města, Sokola, Skautů, Policie, 
hasičů a někteří další na uctění památky padlých ve 2. světové válce 
a přišli jim věnovat vzpomínku a květiny k pomníkům v Lázničkově 
stráni, na Novém hřbitově, v parku Budoucnost, na Jihlavské a ve 
Svatém Kříži. S.�Pátková
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Vy se ptáte, my odpovídáme

Co projednaly rada a zastupitelstvo města

Začne se s přípravou nového územního plánu
Platnost stávajícího územního plánu je sice prodloužena do roku 2015, na 
něj však naváže nový územní plán. Proces přípravy zahájí společnost DHV, 
která byla vybrána ve veřejné soutěži. „Zástupci projektanta se v širším kon-
textu představili na výboru pro územní plán a rozvoj města a podstatnou část 
jednání  jsme věnovali seznámení se s jejich vizí přípravy nového územního 
plánu,“ vysvětluje místostarosta Libor Honzárek. Nový plán by měl být zpra-
cován tak, aby byl přijatelný pro zastupitele i pro veřejnost. „Vychází  z dosa-
vadního plánu, navržen bude v souladu se současnými trendy, s poznatky  
v dopravě, zahrnuje přírodu, území ekologické stability, demografický vývoj  
a podobně. Návrh projektantů bude předmětem diskuze a budou s ním 
seznámeni zástupci města i veřejnost, která bude mít možnost jej připomín-
kovat,“ popisuje dlouhodobou přípravu místostarosta. Územní plán je závaz-
ný dokument, který bude definovat rozvoj města na dalších 10 let, měl by být 
respektován a změn by mělo být co nejméně. „I současné změny územního 
plánu je však nutné posuzovat zodpovědně a ty zásadnější konzultovat ve 
vztahu k novému územnímu plánu,“ zdůraznil Honzárek. Dokončení se před-
pokládá na rok 2011 nebo dokonce 2012.  S.�Pátková

Město se nemusí bát krize
Zastupitelstvo města se seznámilo se závěrečným účtem hospodaření v r. 
2008. Jeho schválení je zákonný proces, který probíhá každoročně. Výsledky 
slouží k vyhodnocení, jak se podařilo splnit plánované úkoly a programové 
priority zastupitelstva města. Město dosáhlo 770 mil. Kč příjmů, výdaje činily 
586 mil. a přebytek  tak tvoří 184 mil. Kč. Schválený rozpočet předpokládal 
107 mil. přebytku, takže původní záměr zastupitelstva byl překročen. „Rok 
2008 byl na příjmy bohatý. Zkumulovaly se jednorázové příjmy z majetku 
města (prodej bytů, areálu bývalých kasáren).  Taktéž město obdrželo vypo-

řádání dotace na autobusový terminál 44.6 milionů Kč. V oblasti provozního 
rozpočtu dosáhlo město přebytku 62 mil. Kč, rozpočet předpokládal pouze 
52 mil. Kč, což znamená, že se provozní výdaje podařilo korigovat a součas-
ně se naplnily předpoklady v oblasti běžných příjmů – daňové, nedaňové, 
jako jsou nájmy, úhrady za služby a neinvestiční dotace,“ vysvětluje důvod 
úspěšné ekonomiky vedoucí ekonomického odboru Josef Jukl.  Přebytek 
zajišťuje, že zastupitelé mohou plánovat spolufinancování projektů s pod-
porou z evropských fondů nebo přímo rozhodovat o vlastních projektech 
směřujících k vybavenosti města, do veřejných statků, případně rozšiřovat 
rozsah služeb. Stav pohledávek se podařilo stlačit o 10 %. Ukazatel dluhové 
služby za rok 2008 je 1,9 %, přičemž přípustná hodnota je 15 %, takže roste 
kredibilita města, která umožňuje v budoucnu rozhodovat o spolufinanco-
vání rozsáhlejších projektů, např. zateplení školních budov. „Je zde finanční 
polštář, a to je dobrá zpráva pro občany města. Město se nemusí bát finanč-
ní krize. Kromě vlastních příjmů se pokouší město najít dodatečné zdroje, 
tedy jak dotační tituly z fondů EU, tak z národních programů. Úspěšnost je 
značná. Z celkem 18 žádostí do fondů EU bylo 14 úspěšných. Celkový objem 
přiznané podpory je téměř 195 mil. Kč. Národní programy administrované 
ministerstvy nebo krajem obdržely od nás 24 žádostí. Z nich 16 je úspěšných 
v objemu 38 mil. Kč. Za rok 2008 se tak podařilo získat příslib na konkrét-
ní akce ve výši přes 230 mil. Kč. Letos do května jsme podali již 14 žádostí  
o státní či krajské dotace, z nichž 5 je úspěšných a další se vyhodnocují,“ uza-
vřel radní Tomáš Hermann.  S.�Pátková

Areál letiště prodán
Nové kolo prodeje 7 celků v areálu letiště, které byly vráceny z prvního nezre-
alizovaného obchodu, by mělo přinést městu téměř 21 milionů Kč. To je  
o 10 mil. méně, než v první nabídce. „Do termínu 21. 5. přišlo 12 obálek.  
U třech nabídek byla cena téměř stejná jako v prvním kole, u dalších 4 byla 
nižší, a proto i diskuze složitější. Například původní nabídka 5,7 mil Kč klesla  
v nynějším kole na 3,7 mil. Kč, takže se diskutovalo, zda prodat či ne. Zastupitel-
stvo nakonec schválilo všech 7 nabídek tak, jak byly podány,“ vysvětlil místosta-
rosta Čeněk Jůzl. Ze třech firem, které se výběru zúčastnily, vyhrála jedna firma  
všech 7 celků, které může provozovat samostatně nebo je vhodně sloučit.  
V majetku města  zbývá jedna budova, u které se čeká na vypsání dotačního 
titulu vhodného na záměr hospodářské komory na zřízení podnikatelského 
inkubátoru. Město v areálu zbuduje mnohamilionovým nákladem nové komu-
nikace, na které byla přiznána téměř 6 mil. dotace a plánuje se i rekonstrukce 
veřejné osvětlení. „Máme zájem, aby v tomto areálu byl pulzující podnikatelský 
život, říkáme, že to je  taková ‚lehčí‘ průmyslová zóna. Je to ideální prostor pro 
živnostníky a střední podnikatele. Zvažujeme, jak zoptimalizovat napojení celé-
ho prostoru v souvislosti se západním segmentem obchvatu, protože zájmem 
města je, aby zde podnikatelé zaměstnávali co nejvíce lidí. Počítá se se zastáv-
kou městské hromadné dopravy a uvažujeme i o propojení cyklostezkou, která 
by připojila Šmolovy  k centrální části města,“ přidal se s komentářem místosta-
rosta Libor Honzárek. S.�Pátková

V HB listech č. 5 píšete o chystaném dětském hřišti u Jihlavské silnice. Myš-
lenka je to jistě chvályhodná. Z fotografie je ovšem vidět, že nedaleko je vel-
mi rušná komunikace – nepochybně máte přesná čísla, kolik tam projede 
každodenně aut. Je tedy otázkou, zda je vhodné hřiště dělat na takovém-
to místě. Bohužel výfukové plyny nejsou vidět, ale jsou stále významněji se 
uplatňujícím škodlivým faktorem, poznamenávajícím zdraví lidí. Bylo by to 
na delší diskusi, ale zmíním jen to, že dle čerstvých údajů je u nás už přes 30 % 
(!!) alergiků a v tomto směru je bezpečně prokázaný především právě nega-
tivní vliv výfukových plynů (a vystavení zakouřenému prostředí). Obávám se, 
že dětské hřiště do blízkosti rušné komunikace prostě nepatří. Proběhla např. 
nějaká měření kvality a složení ovzduší v tomto místě? J. B.                          

Záměrem celého projektu není vybudovat v dotčeném prostoru „velkokapa-
citní hřiště“, ale zlepšit a upravit stávající plochy a prostory, které nevyhovují 
jak obyvatelům přilehlých nemovitostí, tak současným platným normám. 

Jedná se tedy v podstatě o rekonstrukci stávajících ploch a jejich doplnění  
o hrací prvky tak, aby byla zvýšena bezpečnost na stávajících zařízeních. Stav-
ba byla posouzena všemi orgány a z prověření celého závěru vyšlo, že cel-
ková rekonstrukce prostranství je projektem, který si zaslouží realizaci. Jako 
potřebný byl záměr vyhodnocen i Regionální radou regionu soudržnosti  
a záměr bude realizován za přispění prostředků z evropských fondů. Možná 
je zavádějící název projektu „Dětské hřiště Jihlavská, Havlíčkův Brod“, ze kte-
rého není zřejmé, že jeho součástí je i komplexní úprava dotčeného území 
včetně nových chodníků, zeleně apod. Se základními parametry stavby se 
můžete seznámit i na našich webových stránkách www.muhb.cz – v oddíle 
Investice & podnikání – Projekty podpořené EU. K Vaší otázce monitoringu 
ovzduší Vám můžeme sdělit, že na území města je umístěna měřící stanice, 
která je však na Smetanově náměstí. S výsledky měření se můžete seznámit 
také na stránkách města – oddíl Monitoring ovzduší. Měření kvality a složení 
ovzduší v místě stavby prováděno nebylo. Odbor rozvoje města 

Spolupráce policií
Starostka Jana Fischerová podepsala novou dohodu o spolupráci  
s Policií ČR. Pravidelné schůzky se zástupci Policie ČR a Městské policie 
se rozšířily o složky Integrovaného záchranného systému. Spolupráce 
přinese pružnou komunikaci, zlepšení prevence kriminality, ale také 
například společný výcvik ve střelbě, další propojení kamerového 
systému a předávání informací. Obě policie nyní pomáhají ve městě  
a okolí s řízením dopravy. Dvě nové městské strážnice,Věra Vaňkátová 
a Ivana Novotná, slavnostně složily 21. 5. na radnici slib. „Jejich úko-
lem bude především hlídkovat u frekventovaných přechodů, vykoná-
vat pochůzky zejména v parku nebo zabezpečovat preventivní před-
nášky v základních a středních školách. Sloužit budou pouze denní 
služby,“ dodala starostka. Světlana Pátková, foto L. Blažek

Termíny veřejných jednání výborů zastupitelstva města v měsíci červnu 2009

Jednání ZM se bude konat 22. 6. 2009 od 14.30 hodin ve velké zasedací místnosti 
MěÚ Havlíčkův Brod, Havlíčkovo náměstí 57.

Usnesení rady a zastupitelstva města v plném znění jsou na www stránkách a úřední desce MěÚ.

9.6. Hospodářský výbor 14.00 hod. MěÚ Havlíčkovo nám.
10.6. Územní plán a rozvoj města 15.30 hod. MěÚ Havlíčkovo nám.
10.6. Finanční výbor 15.15 hod. MěÚ V Rámech
11.6. Sociální a zdravotní problematika 15.00 hod. MěÚ Havlíčkovo nám.
11.6. Cestovní ruch, kultura a vztahy s veřejností 16.30 hod. MěÚ Havlíčkovo nám.
18.6. Výbor pro životní prostředí 15.30 hod. MěÚ V Rámech
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Sport

Z Kladna deset medailí
O víkendu 23.–24. 5. se v kladenské Sportov-
ní hale konal tradiční mezinárodní zápasnický 
turnaj „LIDICE 2009“. Turnaj absolvovalo 260 
závodníků od přípravky až po kadety z 34 oddílů 
a šesti států – Česko, Slovensko, Polsko, Maďar-
sko, Německo a Dánsko. Trenér Varga odjel  
s osmnácti brodskými zápasníky a přivezl celkem 
deset medailí.  J. Švanda

Dvakrát úspěch v Salzburgu
V rakouském Salzburgu se uskutečnil seniorský 
turnaj za účasti čtyř států – Česka, Rakouska, 
Chorvatska a Maďarska. Za českou reprezentaci 
se z brodských borců turnaje zúčastnil P. Novák, 
který v hmotnosti do 84 kg nenašel přemožitele 
a šestkrát celkem hladce zvítězil. V hmotnosti do 
66 kg získal rovněž zlato O. Ulip.  J. Švanda

Z MČR sedm zlatých medailí
Zápasníci se úspěšně zhostili MČR starších žáků 
a juniorů v zápase řecko-římském v Hodoníně. 
Trenéři Švec, Varga a Zachariáš jako rozhod-
čí měli k dispozici 25 závodníků, kteří přivezli 
celkem 12 cenných medailí, z toho sedm titulů 
„Mistr České republiky“, tři stříbrné a dvě bron-
zové medaile. V celkové soutěži družstev brod-
ská Jiskra obsadila první místo v obou věkových 
kategoriích.  J. Švanda

Softballisté nadále úspěšní
Do nové sezóny II. české softballové ligy nastou-
pili softballisté týmu Hroši a svým soupeřům 
nedali šanci, když všechna čtyři utkání vyhráli. 
Příležitost dostali všichni hráči a premiéra nové-
ho trenéra Jána Zapalače tak dopadla na výbor-
nou.Ve druhém kole II. druhé české softballové 
ligy mužů si připsali další čtyři vysoká vítězství. 
Následně se utkali o čelo druholigové tabulky  
a opět nenašli přemožitele. Hroši jsou nadále 
bez porážky a s bilancí dvanácti výher jako jedi-
ní na čele tabulky. Daří se také mladým brod-
ským softballistům. Žáci a kadeti brodského 
klubu odehráli další extraligová utkání v Cho-
mutově. Žáci všechny zápasy vyhráli a posunu-
li se do čela soutěže, kadeti po dvou výhrách  
a dvou porážkách jsou druzí. J. Švanda

Sportovci Vysočiny 
V sále KD Ostrov byly vyhlášeny výsledky 
ankety Sportovec kraje Vysočina 2008 v osmi 
kategoriích. Titul nejlepšího sportovce kraje 
Vysočina pro rok 2008 obhájila podle očeká-
vání rychlobruslařka Martina Sáblíková. Hav-
líčkobrodští sportovci patřili k nejúspěšnějším 
z celého kraje. Pohárové ocenění nejlepší 
sportovec se zdravotním handicapem převzal 
sportovec Michal Šiška (snímek na titulní 
straně). V kategorii senior zvítězil mistr zápa-
su Zdeněk Kocman (na snímku) a v kategorii 
kolektiv aerobik team SRC Fanatic – všichni 
z Havlíčkova Brodu. V kategorii mládež dala 
odborná porota nejvyšší známku všestranně 
sportovně orientované Kateřině Švecové, tre-
nérem roku je Petr Ryška z Jihlavského plavec-
kého klubu AXIS. � S.�Pátková

Tradiční dětské rybářské závody na rybníku 
Cihlář uspořádal Dům dětí a mládeže společně  
se členy brodské ZO ČRS. Z celkových 27 mla- 
dých rybářů bylo úspěšných 17, tedy těch,  
co chytili rybu. Prvenství z loňského roku i letos 
obhájil Z. Šulista, druhý skončil T. Honzárek  
a třetí J. Kadlec. Navíc T. Honzárek chytil nej-
většího kapra (50 cm). Věcné ceny všem úspěš-
ným mladým rybářům předal předseda ZO ČRS 
František Zamazal. Foto Jaroslav Švanda

Opět velký úspěch slavily reprezentantky aerobic 
klubu Fanatic z Havlíčkova Brodu, které přivezly 
z mistrovství Evropy ve fitness a step aerobiku 
ze Španělska dvě zlaté a jednu stříbrnou medai-
li, a to vzdor tomu, že je provázela lehká viróza. 
„Víc dokázat už nešlo. Holky byly skvělé, úžasné, 
moc jsme si to užili,“ říká trenér Robert Mrkvička. 
Jeho vyprávění o zážitcích ze závodů sledovala 
při přijetí na radnici s obdivem starostka města 
i přítomní novináři. „Holky jsou například neuvě-
řitelně pověrčivé a před závody dělají celé rituá-
ly. Při závodech hlídám jejich talismany, musím 
například líbat krokodýla,“ směje se Robert. 
Úspěch je však tady, a z toho může mít radost 
celý Havlíčkův Brod.� S.�Pátková

Zadní řada zleva: Tereza Kárníková, Kryštof 
Krýzl, Zdeněk Šafář, Petr Suchánek, Adam Hro-
mádko, Martin Kachlíř. Přední řada zleva: David 
Myslivec, Markéta Žilková, Markéta Rezková

Královna bílých svahů 2008/2009
V sobotu 23. 5. se zúčastnili lyžaři z Havlíčkova 
Brodu slavnostního vyhlášení Lyžařského pohá-
ru Vysočiny 2008/2009, které se konalo v kultur-
ním domě Jupiter ve Velkém Meziříčí. Největším 
úspěchem letošní zimy bylo 1. místo Terezy Kár-
níkové v kategorii žen. Zaslouženě se tak stala 
absolutní královnou bílých svahů Vysočiny pro 
sezónu 2008/2009. Také ostatní závodníci sbírali 
pěkná umístění.  S.�Pátková

Starostka přijala nejlepší zápasníky
Nejúspěšnější zápasníci TJ Jiskra v jednot-
livých věkových kategoriích byli přijati na 
radnici starostkou města Janou Fischerovou. 
V závěru více než hodinové besedy předala 
starostka trenérům a úspěšným zápasníkům 
„Pamětní list města“ a všichni se zapsali do 
pamětní knihy. Na snímku starostka Jana Fis-
cherová předává pamětní list trenéru zápas-
níků Zdeňku Švecovi.  J. Švanda



� Havlíčkobrodské listy

Co možná nevíte...
Příběh jedné křižovatky
Asi nebývá běžným zvykem se rozepisovat  
o takovém obyčejném a nezajímavém zaříze-
ní jako je křižovatka dvou silnic. Na druhou 
stranu, tato křižovatka si to zaslouží. Který 
motorista nebo chodec v Havlíčkově Brodě 
by ji neznal… 

Trochu historie
Každý obyčejný pracovní den čtyřmi rame-
ny křižovatky ulic Masarykova–Humpolec-
ká–Lidická (jinak silnic I/38, I/34 a II/150)  
projede 29 500 vozidel, tedy 24 700 osobních 
vozidel a dodávek a 4 800 nákladních auto-
mobilů, kamionů a autobusů. Nejzatíženěj-
ším ramenem křižovatky je směr pokračující 
Masarykovou ulicí na Kolín, druhý je směr  
do centra města ke kruhovému objezdu. 
Zatížení na Humpolec a Jihlavu je prakticky 
rovnocenné.
Křižovatka zde vznikla při budování průtahu 
Jihlava – Kolín na konci šedesátých let minu-
lého století. Pamětníci si jistě vzpomenou na 
její jednoduchý tvar bez odbočovacího pruhu 
s jednostranným napojením čerpací stanice. 
Teprve po pětadvaceti letech, v roce 1994, 
došlo k první výraznější změně. Stalo se tak  
v souvislosti s rekonstrukcí čerpací stanice, kdy 
byl změněn příjezd a přidán odbočovací pruh  
z ulice Masarykova. Nejednalo se však o žád-
nou rekonstrukci křižovatky – té se dočkala až 
po čtyřiceti letech od svého vzniku.
Světelná signalizace byla v těchto místech 
poprvé instalována v roce 1971. V té době 
to byl samozřejmě mechanický relátkový 
systém s pevnými časy jednotlivých signálů.  
V roce 1992 se poprvé na křižovatce objevily 
detekční smyčky ve vozovce, které umožnily 
dynamické řízení dopravy, tzn. prodlužování 
času zeleného signálu při silném provozu. 
Světelně řízená křižovatka byla ve městě 
dlouho osamocená, pomineme–li pokus se 
semafory na křižovatce Dolní–Žižkova na 
konci sedmdesátých let minulého století.  

V roce 1997 byla doplněna světly křižovatka 
Havlíčkova–Masarykova a rok později křižo-
vatka Ledečská–Masarykova. V roce 2007 
byly signalizace propojeny do vzájemné 
koordinace, jinak řečeno do zelené vlny. 

Po rekonstrukci…
Kromě zkapacitnění křižovatky přidáním 
dalšího odbočovacího pruhu a rozšíření stá-
vajících pruhů, úpravy oblouků, zpevnění 
podloží pod silnicí se provádí i kompletní 
výměna inženýrských sítí a samozřejmě kom-
pletní výměna živičného povrchu komunika-
ce. Křižovatka dostane i zcela novou moder-
ní světelnou signalizaci. Dojde samozřejmě  
k úpravě signálních plánů, jejich přizpůsobe-
ní rozšíření, změny se dotknou i zelené vlny. 
Snad nejvýraznější změnou, která bude patr-
ná na první pohled, je instalace zatím ojedi-
nělého druhu návěstidel. Jako zdroj světla již 
nebudou použity klasické žárovky, ale návěs-

tidla budou vybavena technologií svícení LED 
diodami. Kromě výhod, jako je úspora elek-
trické energie a lepší svítivost, je tu především 
výhoda vyšší spolehlivosti celého zařízení. 
Dříve taková banální závada, jako je prasknutí 
žárovky, byla z bezpečnostních důvodů příči-
nou samovolného vypnutí celé světelné sig-
nalizace. Nyní bude dále vybavena sítí moder-
ních radiodetektorů, které budou snímat 
průjezd vozidel ve všech směrech, a tím dojde 
k přesnému dynamickému řízení provozu.

Dva nejfrekventovanější dotazy 
Bezkonkurenčně vede dotaz, proč se křižovatka 
nezmění na kruhový objezd. Odpověď je celkem 
jednoduchá: protože se tam nevejde. Musel by 
se postavit velký kruhový objezd, vícepruhový, 
vybavený odbočovacími rameny mimo vlastní 
kruh. Druhý dotaz se týká zrušení čtvrtého pře-
chodu pro chodce na rameni křižovatky smě-
rem na Jihlavu. Problémem je jeho délka. Díky 
rozšíření křižovatky by byl dlouhý kolem dvaceti 
metrů, což je z hlediska bezpečnosti chodců již 
naprosto nepřípustné. 
Úplným závěrem nezbývá, než křižovatce 
popřát mnoho spokojených řidičů a chodců  
a další omlazení dříve než po čtyřiceti letech.

 Martin Stehno, odbor dopravy
 ve spolupráci s Policií ČR a AŽD Praha

Prosíme, nechoďte a nejezděte přes staveniště.
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...a vědět chcete

Americké mediální dny v Havlíčkově Brodě
19. a 20. srpna na Letní žurnalistické škole Karla 
Havlíčka Borovského
Program určený především pro studenty nabídne:
• Besedu s novým velvyslancem Spojených států  
v České republice
• Dvě přednášky bývalého děkana prestižní novi-
nářské fakulty University of Missouri Edmun-
da Lambetha o souboji nových a starých médií  
v Americe
• Premiéru amerického dokumentu z moderního 
newsroomu: „The Paper“
• Nejlepší fotografie ze studentské soutěže „Ame-
rická vlajka tvýma očima“
• Večer Amerického centra a Generace Next
Potvrzení účasti do 15. června na milan.pilarhb@
centrum.cz, Americký program proběhne v rámci 

Letní žurnalistické školy Karla Havlíčka Borovského 
v Havlíčkově Brodě, která se koná od 16. do 23. 
srpna 2009. American center

Osadní výbory mají nové složení
Konec května předznamenal konec čtyřletého 
funkčního období členů osadních výborů. Proto 
zastupitelstvo zvolilo nové členy a předsedy na 
další 4 roky do 15 místních částí a dvou čtvrtí měs-
ta (Vršovice a Perknov). Celkem má Havlíčkův Brod  
17 osadních výborů. „Za vedení města bychom 
chtěli poděkovat všem členům za jejich práci. 
Osvědčila se docela dobrá spolupráce a komuni-
kace s výbory, ať už se vyjadřují k majetkoprávním 
změnám, k prodejům pozemků či nemovitostí 
nebo k investicím. Rezerva na investice, která se 
rozděluje přímo do místních částí, vzrostla ze 3 na 

5 milionů Kč. A to postupně začíná být znát,“ zhod-
notil radní Tomáš Hermann. S.�Pátková

Byl zvolen čtvrtý člen dozorčí rady KD Ostrov 
Valná hromada KD Ostrov akceptovala návrh 
zastupitelstva města a zvolila čtvrtým členem 
dozorčí rady Tomáše Hermanna, který je rad-
ním pro oblast kultury. Město má ve společnosti 
téměř 21 % (pětinový podíl). „Nyní nás čekají 
jednání s vedením kulturního domu o dalším 
fungování, vztahu města a organizace a další 
podpoře kultury. Začátkem roku město přiděli-
lo Ostrovu mimořádnou dotaci na provoz kina, 
nyní je na řadě otázka, jak bude město schop-
no a ochotno podpořit kulturní programy ve  
II. polovině tohoto roku,“ doplnil nový člen 
dozorčí rady Tomáš Hermann.  S.�Pátková

 ANKETA

Zda je v Havlíčkově Brodě dost kultury, kterou 
oblast občané postrádají nebo naopak preferují 
a kdo by podle jejich názoru měl kulturu nejvíc 
podporovat, nám objasnili někteří z vás:

Muž, 25 let
Myslím, že je tu málo akcí pro mladé. Dávám 
přednost rockovým koncertům, těch je tu málo  
a hlavně není kde je pořádat. Pro podpoření kultury 
by se měli angažovat všichni, pořadatelé i město. 

Žena s dítětem v kočárku, 29 let
Moc se o kulturu nezajímám, myslím si ale, že 
tady je dost akcí. Kdo by měl kulturu podporo-
vat? No asi město, kdo jiný. Soukromé subjekty 
také, ale asi víc město.

Žena, 39 let
Preferovala bych divadlo, do Ledče a do Žďáru 
se už člověk tak často nedostane. Kultury tu je 
docela dost, ale to divadlo mi chybí. Kulturu by 
spíš mělo podporovat město. Ráda bych častěji 
chodila do divadla.

Muž, 39 let
Já preferuji kino, to myslím by mělo město určitě 
podporovat. Jinak pospíchám, nezlobte se….

Žena , 31 let
Kultury by vždycky mohlo být víc. Podporovat 
by ji měly soukromé subjekty, ale město by se 
mělo o to víc zajímat. Například je nevyužitý 
kulturní dům Ostrov, prostory by se daly víc 
využívat pro kulturu. Teď jak bylo zavřené kino, 
to byla docela ostuda. V kulturním domě Ost-
rov by se mělo něco změnit.

Muž, 64 let
Zájem o kulturní, sportovní a společen-
ský život v našem městě Havlíčkově Brodě 
mám, sleduji nabídky možností prostřednic-
tvím internetu, HB listů, Cesty Vrchovinou… 
Domnívám se, že nabídka je pestrá a dosta-
tečná.
Preferuji sport, domnívám se, že je pro mládež 
i ostatní veřejnost nejlepší zájmovou činností. 
Zvláště pro mládež jsou v našem městě dosta-
tečné možnosti pro zapojení se do různých 
druhů sportu (v Jiskře HB možnost v 16 dru-

zích). Sport je nejlepší prevencí proti nudě. 
Jak kultura, tak sport, zvláště v současnosti, 
ale i budoucnosti by měly mít maximální pod-
poru města, zejména pro neziskové organiza-
ce (ne akciových společností), které vytvářejí 
podmínky pro činnost obyvatel města, zajišťují 
pro ně činnost (sportovní i kulturní), prezentu-
jí město. Správně reagovat na zájem obyvatel  
o akce, které lidé navštěvují, mají o ně zájem! 
Bez vydatné podpory města nelze kulturu, 
sport v odpovídajících podmínkách zajistit! 
Rozhodně považuji podporu sportu a kultuře 
ve městě za velmi podstatnou, jde o miliony, 
nešetřit. Více bych dal na sport, dobrá kultura 
by si měla část finančních prostředků vydělat.
 
Muž, 73 let
Samozřejmě, že by se měl zvýšit počet kul-
turních pořadů, ať už je to vážná hudba nebo 
divadlo. Osobně kulturu mám rád, jak diva-
dlo, tak film, chodím často do kina, i některou 
hudbu rád poslouchám, třeba vážnou. Město 
by mělo víc podporovat kulturu, v tom směru 
je ještě hodně možností! 
 Světlana Pátková

Co s načatým tématem…
Revitalizace Havlíčkova náměstí se blíží poma-
lu, ale jistě. Zajímáme se o názor občanského 
sdružení Havlíčkobrodské náměstí o.s., které 
vzniklo jako jakýsi protipól radnice při zveřej-
nění projektu revitalizace centra města. Před-
sedou sdružení je Martin Hejkal.

„V minulém čísle Havlíčkobrodských listů se 
psalo o chystané rekonstrukci náměstí a jed-
náních mezi městem a naším sdružením. Více 
jsme zatím nedohodli. Rád bych však upřesnil 
informace o sdružení Havlíčkobrodské náměstí 
o.s.“ zahajuje rozhovor jeho statutární zástup-
ce Martin Hejkal.

„Cílem sdružení je například pomoc při 
opravách a obnově kulturních památek  
a ochrana práv majitelů a nájemců památ-
kově chráněných nemovitostí v Havlíčkově 
Brodě. Cíle sdružení jsou tedy podstatně širší 
než zmíněná revitalizace náměstí. Sdružení 
by mělo fungovat i v dalších letech, zjišťovat 
legislativní rámec, co vůbec lze a nelze dělat 
s památkovou zónou. Rádi bychom spolupra-
covali i při chystané revitalizaci Smetanova 
náměstí, ale to je zatím věc budoucnosti,“ 
dodává Martin Hejkal. 

„Druhá důležitá věc je ochrana práv všech 
zúčastněných – to se týká dopravy, zeleně  
a dalších věcí, je třeba se vyvarovat nevhodných 
zásahů… Každý má jiný pohled na věc a občané, 
kteří v místě žijí, mají někdy jiné zkušenosti, než 
volení zástupci v kancelářích. Praxí se také stále 
učíme. Například stavební řízení je zveřejňová-
no na úřední desce a vyvěšováno na webu. To 
není úplně dobré řešení, lidé to obvykle nekon-
trolují. Je to ovšem legislativní problém – úřad 
postupoval podle zákona. Stavební řízení prošlo 
bez jediné připomínky…Dnes jsme díky tomu  
v pozici prosebníčka, zda by šlo to a ono udě-
lat. Ve stavebním řízení nebo při stavebním 
povolení jsou strany rovnoprávné – to jsou ta 
práva majitelů. Takže do budoucna musíme být 
ostražití,“ usmívá se předseda sdružení. 

Organizovaná veřejnost může lépe sledovat 
nové projekty, může být partnerem městského 
úřadu při přípravě dalšího zvelebování města.
„Sdružení Havlíčkobrodské náměstí o.s. je ote-
vřeno pro každého, stačí projevit zájem a je 
možné se podílet na naší činnosti. Každý, kdo 
by chtěl něco aktivně dělat, je vítán. Je to sys-
tém, jak se mohou lidé, kteří žijí v centru měs-
ta spojit, aby třeba i v budoucnu mohli rychle 
zasáhnout, pokud by se třeba chystalo něco, co 
by mohlo negativně ovlivnit podobu města – 
nebo naopak, aby mohli podpořit dobrou věc,“ 

vyzývá veřejnost Martin Hejkal.

Vraťme se však ještě k Havlíčkovu náměstí.  
I když bude revitalizace postupná, bude pro-
bíhat po etapách, přece jen se bude okolních 
obchodů dotýkat.

„Rádi bychom upozornili občany na to, že  
i v průběhu stavby budou obchody a služby  
v provozu. Sdružení bude vyvíjet tlak na zhoto-
vitele, aby stavební práce co nejméně narušily 
chod obchodů a nijak neomezily zákazníky,“ 
uzavírá předseda sdružení Havlíčkobrodské 
náměstí o. s. Martin Hejkal.

� S.�Pátková�
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Od každého trochu

Městské informační centrum Havlíčkův Brod, Havlíčkovo nám. 57. telefon: 569 497 357, 569 497 353, fax: 569 497 299, e-mail: icentrum@muhb.cz,  
internet: www.muhb.cz. Otevřeno: Po–Pá 9–17 h. So 8–12 h. Mimo provozní dobu poskytne základní info Muzeum Vysočiny Havlíčkův dům.

Stáž učitelů fyziky v CERNu
CERN – Evropská laboratoř pro částicovou a nukleární fyziku (Europeean 
Organization for Nuclear Research) je nejrozsáhlejším výzkumným centrem 
částicové fyziky na světě. Nachází se v blízkosti Ženevy na hranicích Švýcar-

ska a Francie. CERN nabízí členským zemím uspořádá-
ní vzdělávacích programů pro učitele fyziky. Ve dnech  
7. 3. – 15. 3. 2009 se tohoto programu zúčastnilo  
26 pedagogů z ČR, z toho 10 z našeho kraje. Na orga-
nizaci studijního pobytu se podílely organizace Vyso-
čina Education, Fyzikální ústav AV ČR, Ústav částicové  
a jaderné fyziky MFF UK. Pobyt byl spolufinancován  
z prostředků kraje Vysočina. Cílem semináře bylo sezná-

mit učitele se současnou částicovou fyzikou, přispět k integraci českých učite-
lů do mezinárodního prostředí a umožnit navázání kontaktů s našimi i zahra-
ničními vědeckými pracovníky. Během týdenního pobytu, jehož iniciátorkou 
byla RNDr. Eva Nováková z gymnázia Žďár nad Sázavou a díky vstřícnosti 
představitelů kraje Vysočina, který hradil téměř všechny naše náklady, jsme 
se mohli seznámit se špičkovým základním výzkumem včetně jeho finanč-
ní a technické náročnosti, jeho mezinárodním charakterem a rolí ČR v něm. 
Absolvovali jsme řadu odborných přednášek v češtině i angličtině, zajímavé  
a podnětné byly nejen exkurze na specializovaná pracoviště, ale i do továrny 
na antihmotu. Navštívili jsme interaktivní výstavy v prostorách CERN. Jedi-
nečná byla příležitost sestoupit do hloubky 100m a zblízka si prohlédnout 
detektor ATLAS. V celém prostředí vládne velmi otevřený a demokratický pří-
stup k lidem. Byl nám umožněn volný přístup do všech dalších prostor, např. 
do knihovny, která byla otevřena denně 24 hodin. Pracovny jsou skromně, ale 
účelně vybaveny. Při studijním pobytu jsme měli možnost setkávat se a disku-
tovat s vědeckými pracovníky. Získali jsme mnoho poznatků a zkušeností, kte-
ré nás budou inspirovat v naší další práci. Týdenní stáž nás obohatila o cenné 
informace z oblasti částicové fyziky. Jedním z výstupů našeho pobytu v CERN 
bude i přednáška na ZŠ Havlíčkův Brod, Wolkerova, která se uskuteční v červ-
nu. Ráda bych poděkovala paní RNDr. Evě Novákové za zorganizování této 
stáže, velký dík patří také kraji Vysočina za uvolnění finančních prostředků na 
vzdělávání učitelů a vedení školy, které mi umožnilo zúčastnit se této akce. 
 Marie Skálová, učitelka ZŠ Havlíčkův Brod, Wolkerova

Přivítání májových dnů v Domově pro seniory 
Květen přivítali obyvatelé Domova pro seniory Reynkova grilováním u altán-
ku při společném posezení. Léto však vítali také sportem. „Minulý rok klienty 
pobavila hra petanque, a proto jsme uspořádali sportovní odpoledne. Hry se 
zúčastnilo přibližně dvacet lidí a do finále se dostala velmi silná trojice. Tuto 
hru budeme opakovat v letních měsících ještě několikrát,“ říká terapeutka 
Petra Svobodová. Také byla otevřena keramická dílna, kde si klienti vytváří 
podle své fantazie různé výrobky. Práce s hlínou slouží k procvičování jemné 
motoriky a pro mnohé je to příjemná relaxace a odreagování. S.�Pátková

K 150. výročí založení pěveckého sdružení Jasoň
Když jsem se dozvěděl, že pěvecké sdružení Jasoň bude letos oslavovat stopa-
desáté výročí svého vzniku, zazněla mi v uších slova i melodie „ta česká píseň, 
kterou mám tak rád...“ a vrátily se mi vzpomínky na dobu, kterou jsem prožil 
jako člen souboru před mnoha lety. Bylo to před vznikem druhé světové války 
a v jejím průběhu, protože po osvobození jsem v roce 1947 odešel k výkonu 
vojenské základní služby na Slovensko, do tehdejšího Parkanu (dnes Štúrovo) 
a po skončení vojenské služby jsem už na Slovensku zůstal.
Vzpomínám rád na nácviky písní v pěveckém sdružení pod vedením diri-
gentů, ať to byl pan učitel Pojezný, Reyhon, i na ostatní dirigenty Velinského 
nebo Musila.
V Jasoni jsem zpíval v mužském sboru ve skupině tenoristů, zatímco otec 
stejného jména a příjmení jako já působil v orchestru ( violoncello, tympány  
a v dechovce činely), zatímco já při malém bubínku. Vzpomínám, kolik hudeb-
ní činnosti se uskutečnilo, od veřejných koncertů v sálech nebo na náměstí  
v neděli až po operetu a operu V Studni od Viléma Blodka.
Tento bohatý hudební život přerušila válka, ale i v jejím průběhu, v okupaci, 
jsme nacvičovali víceméně ilegálně, tajně, ale obsah byl národní. Nacvičovali  
a zpívali jsme díla Bedřicha Smetany, Antonína Dvořáka, Bohuslava Foerstera 
a dalších. To nám upevňovalo národní povědomí a přátelství a přesvědčení, 
že česká píseň nezahyne a znovu se navrátí. To umožnilo, že těsně po osvobo-
zení vyvrcholily přípravy na slavnostní koncert, který se uskutečnil ve velkém 
sále na Ostrově. Byla to skutečná slavnost a vystupovali jsme před vyproda-
ným sálem. Program byl sestaven s hlavním sborem a orchestrem. Zazněly 
kromě jiného „Česká píseň, Píseň na moři“ od Bedřicha Smetany, Foersterův 
„Oráč“, „Věno“ od Antonína Dvořáka a další. 
Nemám z tohoto koncertu žádnou památku, ani fotografii, ale ta největší 
památka a vzpomínka, kterou bych rád jako bývalý člen Jasoně věnoval sou-
časným členům a pamětníkům, je obsažená ve slovech „Věna“ od Antonína 
Dvořáka… „vše co drahé touhou nám, blahopřáno budiž Vám, budiž Vám…“, 
ať dále zní a rozvíjí se zpěv. Ladislav Vodička, Pozba, Slovensko

Zapomenuto
Před více lety zde byl takřka zapomenutý kout. Jen veřejné hřiště, 
řeka z jedné strany a skála pod Svatým Janem ze strany druhé. Silni-
ce předurčená pro vycházky, ale také spojnice z města pro lidi pra-
cující v Zetoru nebo Plastimatu. Vše se ale mělo změnit. Hřiště pro 
veřejnost bylo zrušeno a zbudována aréna pro softbal. Jako mnoha 
jiným občanům mně vadilo bláto a pohyb těžkých strojů. O to více, 
když jsem se zde musel pohybovat každý den. Už brzo vše bude 
zapomenuto. Až stavební práce utichnou a na Plovárenské se bude 
ozývat jen dětský křik. Karel Stýblo.

Jana Fischerová přednášela ve Švédsku
Koncem dubna se starostka Havlíčkova Brodu Jana Fischerová 
zúčastnila ve švédském Malmö generálního sněmu Rady evropských 
měst a regionů. Sešlo se zde více než 300 volených zástupců samo-
správ z celé Evropy. Za Českou republiku se zúčastnilo 7 delegátů.
Hlavními tématy konference byla současná hospodářská krize, teri-
toriální kohezní politika, klimatické změny, spolupráce partnerských 
měst v Evropě a další.
„Měla jsem za naše město, potažmo kraj Vysočina, příspěvek  
o kohezní politice a získávání peněz ze strukturálních fondů. Zmínila 
jsem se i o specifické sídelní struktuře, která je velice odlišná od 
ostatních zemí Evropské unie,“ upřesnila Jana Fischerová. 
Součástí jednání bylo i setkání zástupců tzv. „místního tria“. „Tak 
se říká zemím, které si předávají žezlo v rámci předsednictví zemí 
Evropské unie. „Jako zástupci České republiky jsme se tedy sešli se 
zástupci Francie a Švédska,“ dodala Fischerová. A. Doležalová
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Od každého trochu
Jak dodržovat dietu
V tomto čísle otevíráme 
novou poradnu pro čte-
náře, kteří mají vzhledem 
k některému svému one-
mocnění dodržovat dietu. 
Dietní program připravi-
lo chirurgické oddělení 
Nemocnice Havlíčkův Brod 
společně s nemocničními 
nutričními terapeuty.

potraviny nevhodné vhodné
polévky polévky s kousky zeleniny, 

luštěninové
řídké, obilninové, lisované, bramborové, 
mrkvové, netučný vývar z hovězího masa

masa tučná masa, nakládaná 
a uzená masa, slanina, 
škvarky, konzerv. pikantní 
jídla, uzeniny

libové hovězí, telecí, kuře, ryby, šunka, 
dietní párky, drůbeží salámy, nejlepší 
úprava je přírodním způsobem – dušení, 
vaření

tuky máslo, slunečnicový olej
příkrmy brambory rýže, těstoviny, bramborové, sucharové, 

žemlové, krupicové jemné knedlíky, 
bramborová kaše

zelenina kapusta, zelí, okurky, 
hrášek, fazolky, květák, 
červená řepa, rajčata, 
papriky, cibule

mladá zelenina, mrkvová šťáva, strouhaná 
mrkev, lisovaná a vařená, upravená jako 
pyré, špenát, do vývaru lze přidat malé 
množství celeru a petržele

ovoce syrové se slupkami a 
zrníčky, citrusy pouze 
bez slupek, ořechy, mák, 
houby – vůbec

vyzrálé banány, meruňky, broskve, strou-
haná jablka bez slupky, kompoty do měkka 
rozvařené nebo jako pyré, ovocné šťávy

bezmasá jídla 
a moučníky

zvláště tučné a koncentro-
vaně sladké

nákypy, pudinky, piškotové těsto, krémy 
z netučného tvarohu

koření dráždivé a výrazné, houby zelené natě, kopr, vývar z kmínu, mírně 
solíme

pečivo celozrnný chléb, čerstvé 
pečivo

pšeničný, žitný chléb, starší pečivo

Složení: bílkoviny 80g, tuky 70 g, cukry 320 g, vit. C 90 mg, 9500 kJ

• Dieta je plnohodnotná, obsah tuků je mírně snížený. Výběr potravin 
je mechanicky a chemicky šetřící.
• Mléko samostatně jako nápoj je nevhodné. Zařazujeme ho podle 
snášenlivosti pacienta nebo ho užíváme jako součást pokrmů.
• Omezujeme tzv. buničinu, především ovoce s nestravitelnými částmi 
jako jsou slupky, jadérka, aj. Výběr zeleniny je rovněž omezený.
• Vitamín C doplňujeme často medikamentózně.
�

Pozor na podomní prodejce
Na podomním prodeji není samo o sobě nic 
špatného. Slavná osobnost reklamního svě-
ta David Ogilvy začínal s podomním prodejem 
kuchyňských sporáků, vypracoval se a skončil 
prodejem svých mnoha reklamních firem za 864 
milionů dolarů. My však chceme varovat před 
nebezpečím, které se k běžnému podomnímu 
prodeji bohužel váže – bezpočtem podvodníků, 
kteří se za prodejce vydávají a jsou ohrožením 
především pro důvěřivé a starší lidi. 

Obvyklá praxe podvodníků
V současné době se často vyskytují přípa-
dy, kdy se někdo snaží vniknout pod různými 
záminkami do vyhlédnutého bytu či domu. 
Není náhoda, že na podvodníky doplácí prá-
vě starší lidé. Jsou totiž důvěřiví, nečekají, že 
někdo hodlá zneužít jejich dobroty. Podvodníci 
jsou nejen vynalézaví, ale i šikovní. Pod jakou-
koli záminkou se snaží dostat dovnitř bytu 
nebo domu a vzít prakticky cokoli, co se dá 
zpeněžit. Používají nejrůznější verze – prodej 
zboží (deky, nádobí, příbory), broušení nožů  
a nůžek, výhra v soutěži, kontrola plynoměru 
aj. Tvrdí například, že mají bankovku v určité 
hodnotě, např. pětitisícovou a nutně potře-
bují, abyste jim ji rozměnili, popř. jim vrá-
tili do této částky. Vy se slitujete, odejdete 
pro peníze a proběhne transakce. Pak jeden  
z nich požádá o vodu, zda může jít na toaletu, 
umýt si ruce a podobně. Zmizí vám na chvíli 
z dohledu... Po jejich odchodu teprve zjistíte, 
že máte prohledaný pokoj, odcizené věci, cen-
nosti i peníze.

Drzost nezná mezí
Téměř osmdesátiletému muži dva opovážlivci 
namluvili, že přestávají platit dvoutisícové ban-
kovky. Muž se polekal a přiznal, že má nějaké 
schované. Ti dva se nabídli, že mu je vymění za 
tisícikoruny. Starý pán všechny peníze přinesl, 
s tím, že mu je muži půjdou do banky vyměnit. 
Pochopil, když se dlouho nevraceli...
Objevují se také případy, kdy se podvodníci 
snaží působit na city, na snahu pomoci, na 
dobré lidské vlastnosti. Zazvoní u dveří, vstrčí 
do nich dítě a poprosí, zda by u vás nemoh-
lo jít na toaletu nebo dostat napít. Necháte 
je stát u otevřených nebo přivřených dve-
ří, a jdete pro sklenici vody. Okamžitě toho 
využijí, a prohledají, co je v dosahu – kapsy 
kabátů, kabelky, tašky a zvládnou i nejbližší 
pokoj. Jako záminku používají ty nejnevinněj-
ší věci, za kterými by slušného člověka nena-
padlo hledat něco špatného. Je samozřejmě 
potřebné pomáhat lidem v nouzi, ale vždy je 
třeba být dostatečně opatrný.

Neotvírejte nikomu cizímu
Další záminkou mohou být kontroly spotře-
bičů – vodoměrů, elektroměrů, plynomě-
rů apod. Vždy, než oprávněný podnik pošle 
své zaměstnance, oznámí to na vývěsce  
v domě či zprávou ve schránce. Zpravidla je na 
oznámení den kontroly nebo odečtu a časo-
vé rozmezí. Tím máte možnost se připravit. 
Můžete například požádat rodinného přísluš-
níka nebo souseda, aby s vámi počkal a zůstal 

během návštěvy. To platí 
i pokud si pozvete řeme-
slníka či opraváře. Pokud 
přijde pracovník jindy, než 
bylo nahlášeno, můžete 
si jeho jméno telefonic-
ky ověřit přímo v podniku  
a teprve pak ho pustit do 
bytu.
Ve všech těchto případech 
platí: Pokud osobu neznáte, neotvírejte. 
Nepouštějte nikoho cizího do bytu. Neotví-
rejte ani v panelácích na tzv. bzučák. Nejlepší 
ochranou je prostě opatrnost.

Mějte na paměti
Zjistíte–li dodatečně, přes všechna opatření, 
že jste byli okradeni: Ohlaste to ihned poli-
cii. Každá ztracená minuta ztěžuje dopadení 
pachatele. Bezplatná linka na policii je 158.
Hlásíte–li nepříjemnou událost policii, snažte  
se zachovat klid. Měli byste sdělit své jméno,  
příjmení, přesnou adresu, telefonní číslo  
a stručně a jasně popsat událost. Osoby, které 
se nepravostí dopustily, popište co nejpodrob-
něji. Všímejte si fyzických zvláštností, jizev, 
tetování, způsobů řeči, chůze, neobvyklého 
chování a samozřejmě i oblečení.
Nakonec to nejhlavnější: Nebuďte důvěřiví.  
I vlastním chováním lze předcházet páchání 
protiprávní činnosti. 

 Světlana Pátková ve spolupráci s Policií ČR

Bezpečnost a prevence

Upozornění pro občany 
Ekonomický odbor Městského úřadu v Havlíčkově Brodě upozorňuje 
občany s trvalým pobytem v Havlíčkově Brodě, že první splátka míst-
ního poplatku za provoz systému shromažďování, sběru, přepravy, 
třídění, využívání a odstraňování komunálních odpadů za rok 2009 
ve výši 250 Kč na osobu byla splatná do 31. 3. 2009. Místní poplatek 
ze psů (1. splátka) na rok 2009 byl rovněž splatný do 31. 3. 2009. 
Pokud tedy ještě nemáte některý z poplatků uhrazen, neprodleně 
tak učiňte. V případě, že nemáte uhrazeny poplatky za předchozí rok 
nebo jejich část, je také třeba platbu bezodkladně provést, neboť včas 
nezaplacené poplatky může správce poplatku podle zákona o míst-
ních poplatcích vyměřit a zvýšit až na trojnásobek. 

Ekonomický odbor zasílá poplatníkům k úhradě místních poplatků poš-
tovní poukázky. Toto však není povinností správce poplatku. Poplatník, 
kterému nebyla z nějakého důvodu doručena poštovní poukázka, je 
sám povinen zjistit si u správce poplatku číslo účtu a variabilní symbol 
platby a poplatek ve lhůtě stanovené vyhláškou zaplatit.

Dále upozorňujeme občany, že z důvodu narůstání počtu nezaplace-
ných místních poplatků a pokut rozhodla rada města o přistoupení 
k vymáhání některých daňových nedoplatků soudním exekutorem. 
Každý občan má možnost do 30. 6. 2009 dlužnou částku uhradit nebo 
v této lhůtě případně požádat o splátky dlužné částky. Informace 
poskytne ekonomický odbor Městského úřadu v Havlíčkově Brodě, 
budova V Rámech 1855, H. Brod – přízemí, telefon 569 497 111, 
email: posta@muhb.cz. Ekonomický odbor
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Aktuality z Brielle
(tentokrát z Havlíčkova Brodu)
 

Umění za sklem
Do konce května bylo možné na třiapadesáti 
místech za výlohami obchodů v centru Hav-
líčkova Brodu vidět díla českých (brodských) 
a holandských amatérských i profesionál-
ních výtvarníků. Netradiční výstava se konala  
v našem městě již podruhé. Vernisáž a slav-
nostní zahájení výstavy proběhlo v kostele 
sv. Kateřiny 6. května. Zajímavou atmosféru 
tohoto kostelíka doplnila nejen výtvarná díla, 
ale také hudební zpestření písničkami Pavla 
Lutnera a Jakuba Kříže. I přes chladné počasí 
byly na Sázavě připraveny lodičky se skauty, 
kteří nabízeli možnost svézt se po řece, čehož 
využily děti. Těm špatné počasí nevadí…
Přestřižení pásky se ujal holanďan v dobovém 
kroji, Peter Kroone, kterého mohli následující 
den vidět návštěvníci Trhu řemesel na náměs-
tí ve stánku s cukrovinkami.

Briellští jsou prostě hraví
Kees Haanstra se nenudil. Vypůjčil si jakýsi fla-
šinet a zkoušel, jak mu bude nové „řemeslo“ 
slušet. Podle fotografie by flašinetářem klidně 
mohl být, i když toho vlastně moc nezahrál…
Trh řemesel byl vydařený – pro návštěvníky  
a nakonec i pro broďáky a Holanďany.

„Oliebollen, oliebollen!“
Na Trhu řemesel se z horního rohu náměstí občas 
ozýval nezvyklý pokřik. To krojovaní Holanďané  
z partnerského města Brielle nabízeli své Oliebol-
len, obdobu našich koblížků, které připravili 
jako dárek a poděkování za vánoční strom, který 
Havlíčkův Brod loni v prosinci do Brielle věnoval. 
Hlavní postavou stánku byl Peter Kroone, který při 
přípravě cukrovinek vypadal, jako když si jen tak 
hraje, což vždy svědčí o dobrém fortelu. Zájemců  
o jejich výborné „koblížky“ bylo požehnaně. 
�

� S.�Pátková

Aktuality ze Spiše
Tretí zápis Spišiakov do Slovenskej knihy rekordov 
V rámci podujatia Otvorenie letnej turistickej sezó-
ny 2009 sa v priestoroch pred budovou Reduty  
v Spišskej Novej Vsi uskutočnil spolu s kultúrnymi 
vystúpeniami na pódiu i pokus o slovenský rekord 
pod názvom NAJDLHŠIA BAGETA. Pokus sa na 
prvýkrát podarilo zrealizovať. Komisár slovenských 
rekordov tak mohol udeliť mestu Spišská Nová Ves 
v poradí už tretí certifikát o vytvorení slovenského 
rekordu. Dĺžka v celku pripravenej bagety dosiah-
la 2,46 metra, čo predstavuje 10-násobok oproti 
bežne predávanej bagete. Na jej prípravu pekári 
použili 5 kg cesta, na plnenie bolo použitých 2,5 kg 
ochutenej majonézy, 1 kg šalátových uhoriek, 1,5 
kg paradajok, 1 kg salámy, 2 kg strúhaného syra  
a 3 kg nastrúhanej čínskej kapusty. Plnili ju asi 
dvadsať minút. Prvý certifikát bol udelený v októb-
ri 2008 po úspešnej realizácii Najdlhšej papierovej 
reťaze – 1 590 metrov, druhý získalo mesto za naj-
vyššiu kostolnú vežu na Slovensku – 87 metrov. 
 Snímka: kor

Na maxibagete si pochutnali prítomní diváci

Rozhovor s brixenským starostou 
Albertem Pürgstallerem pro „Hav-
líčkobrodské listy“

Český novinář Karel Havlíček Borovský žil krát-
ký čas v exilu v Brixenu. Je to jediný historický 
podnět pro české partnerské město Havlíčkův 
Brod?
Pro Brixen je exilový pobyt Karla Havlíčka Borov-
ského jediná trvale působící historická vazba  
k Havlíčkovu Brodu. Jak je však možné odvodit  
z mezitím vzniklého vřelého spojení mezi obě-
ma partnerskými městy, byla tato událost vět-
šího významu, než většina menších historických 
souvislostí.

Odkdy je toto biskupské město na řece Eisack 
partnerským městem Havlíčkova Brodu?
Partnerská smlouva s Havlíčkovým Brodem byla 
podepsána v červnu 2007 na radnici v Brixenu. 
Již předtím byla obě města spojena úzkými 
přátelskými vztahy na různých úrovních. Toto 
partnerství, které má právě na pozadí velké sjed-
nocené Evropy zvláštní význam, je nyní „institu-
cionalizováno“.

Jaká spolupráce se může mezi oběma městy 
uskutečňovat? Co má z toho „malý člověk“  
a čím může osobně přispět?
Doposud byly výměnné pobyty mezi Brixenem 
a Havlíčkovým Brodem velmi rozvíjeny přede-
vším na úrovni škol. Ale také v oblasti kultury se 
stále konají setkání mezi oběma městy. Tak se 
prezentovala v rámci partnerských oslav před 
dvěma lety brodská folklorní skupina Kalamaj-
ka na brixenském náměstí (Domplatz), o něko-
lik měsíců později doprovodila městská kapela  
z Brixenu delegaci obecního úřadu do Havlíčko-
va Brodu. Také v rámci slavností Altstadtfest zde 
již roky hostuje stánek českého pekaře s cukro-
vinkami. Každoročně jsou pozváni řemeslníci  
z Brixenu do českého partnerského města na 
Trh řemesel. Spolky, které se o kulturní výměnu 
zajímají, se mohou kdykoliv na obec obrátit, a ta 
jim pomůže navázat odpovídající kontakty.

Starostku Janu Fischerovou spojuje s Brixenem 
útulná atmosféra a kouzelný svět hor Plose  
k lyžování. Co Vás spojuje s Havlíčkovým Bro-
dem?
Vedle samotného Havlíčkova Brodu mě fasci-
nuje zvláště jeho okolí: jemná krajina a měs-
tečka s překrásnými habsburskými historickým 
jádry, která působí na návštěvníky nádherným 
dojmem. Přirozeně nelze zapomenout na přá-
telství lidí, kteří nás vždy velmi srdečně vítají, 
takže se cítíme jako doma.

 Andreas Raffeiner, přeložila Eva Motyčková
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Evžen Štáfl je prasynovcem malíře Otakara Štáfla a také, s mírnou 
nadsázkou, synonymem pro havlíčkobrodský skauting. Zástupcem 
vůdce Vlčat se stal už ve svých šestnácti letech, za války vedl oddíl ile-
gálně, byl zatčen Gestapem a totálně nasazen. Později vedl mimo jiné 
středisko Bobrů, stal se zástupcem okrskového velitele v Havlíčkově 
Brodě nebo výchovným zpravodajem. Během letité praxe shromáždil 
unikátní archiv skautských reálií a za svoji činnost získal významná 
ocenění – Stříbrný junácký kříž, Medaile díků či Řád stříbrného vlka. 
Evžen Štáfl letos oslavil významné životní jubileum, 85. narozeniny. �
S manželkou Martou žijí nedaleko jeho rodné Štáflovy chalupy a spo-
lečně vychovali dvě děti.

Dětství na prahu dvacátých let minulého století nebylo jednoduché: 
„Tatínek nám zemřel, když mi byl rok a měsíc. Maminka zůstala s dět-
mi sama bez příjmů a živila nás zahrada,“ vzpomíná na nelehké časy. 
Už tehdy se poprvé setkal se skautingem: „Po smrti tatínka se mojí 
poručnicí stala Marta Hůlková, vůdkyně skautek a okresní zpravodaj-
ka. Jako malé děcko jsem s ní chodíval na procházky, účastnil jsem se 
všech skautských událostí ve městě a dostal se mezi tuto společnost.“ 
Po základní škole se Evžen Štáfl vyučil drogistou a začal pracovat.
 
Skauti tehdy neměli stálou klubovnu, proto s vděkem přijali nabídku 
scházet se u Štáflů na zahradě: „Měli jsme tam stůl, lavice a co víc 
– jablíčka, švestky, blumy, stromy obsypané ovocem. Mohli si brát, 
ale odvděčili se nám. Do chalupy natahali vodu od pumpy, to byla 
namáhavá práce.“ Po splnění tří orlích per, to znamená dne mlčení, 
dne hladovění a dne skrývání se, získal i malý Evžen svoji skautskou 
přezdívku: „Vždycky jsem byl hubený, všude jsem se protáhl, neměl 
jsem rád nepořádek, tak jsem si vybral jméno podle hada z Knih džun-
glí – Kaa.“

Od mládí vedl tábory, byl velitelem oddílu Vlčat, a tím se učil přebírat 
zodpovědnost za skupinu mladších dětí. Na konci třicátých let zasáh-
la jeho činnost druhá světová válka, ale svého působení se nevzdal: 
„Vzpomněl jsem si na Havlíčkova slova – Přislibujte si mně, porou-
čejte si mně, vyhrožujte si mně, přece zrádcem nebudu. Říkal jsem 
si, že válka jednou skončí, ale skauting zaniknout nesmí. Vybral jsem  
si proto starší chlapce, budoucí vůdce oddílů, a vzdělával je.“ Evžen 
Štáfl stále pracoval v drogérii, ale konkurenční tlak byl veliký a v sou-
sedním obchodě se našel udavač, který jeho ilegální činnost prozra-
dil. Mladého skauta zatklo gestapo přímo na táboře. „Vyslýchali ho  
a mlátili tak, že mu vytloukli zuby a ohluchl na jedno ucho,“ vkládá se 
do rozhovoru manželka Marta. Evžen Štáfl přesto nepropadl beznaději  
a ani v kolínském vězení ho neopustil optimismus: „Stal jsem se nej-
mladším zajatcem, musel jsem uklízet chodby, roznášet jídlo ostat-

ním, umývat nádobí 
na dvoře, a to bylo 
štěstí, protože jsem 
nemusel sedět v cele, 
ale dostal jsem se ven 
na sluníčko.“

Pouhý půlrok po pro-
puštění ho gestapo 
zatklo znovu a byl 
totálně nasazený  
v muničce ve Vlaši-
mi. „Dvanáct hodin 
denně jsem lisoval 
tělíska do zbraní. 
Každý den tam byly 
výbuchy, celé sklady 
létaly do povětří, lidi 
to trhalo na půlky. 
Odsud mě vysvobo-
dil jeden skaut, můj 
vrstevník, jehož láska 
byla totálně nasazená  
a on jí chtěl být nablíz-
ku. Oficiálně jsme 
se vystřídali a já se 
mohl vrátit domů za 
nemocnou matkou,“ 

líčí otřesné zážitky. 
„Na konci války jsme 
se s hochy z oddílu 
zapojili do Květno-
vého povstání, měli 
jsme na starost směr 
Jihlavská–Pražská. 
Sbírali jsme válečný 
materiál, munici, ale 
dlouho jsem to dělat 
nemohl, protože jsem 
musel do práce a živit 
rodinu.“

Do vypuknutí války 
měli brodští skauti 
rozsáhlý archiv své 
činnosti, později ho 
ale gestapo zlikvido-
valo. Evžen Štáfl se 
rozhodl sbírku obno-
vit, proto začal nav-
štěvovat a obesílat 
všechny staré členy, 
kteří měli některé 
cenné kousky u sebe. Díky posbíraným materiálům vytvořit komplet-
ní přehled o skautském dění a rozšiřuje ho dodnes. „Tady je napří-
klad dopis o založení skautského klubu v Havlíčkově Brodě z roku 
1919,“ ukazuje nazelenalé archy papíru s pečlivě nalepenými listinami  
a nejrůznějšími fotografiemi. „Sám jsem vždycky hodně fotil, protože 
jako prodavač v drogérii jsem měl přístup k fotofilmům, které byly 
jen na příděl. Využil jsem toho, že jsem si vždycky mohl jeden koupit,  
a vše dokumentoval.“ Fotografie lepí na předpisové archy, popisu-
je je úhledným písmem a v rohu nikdy nechybí razítko s nápisem  
Archiv Evžena Štáfla. Vedle listinných památek jeho sbírka obsahuje  
i nejrůznější předměty jako skautské odznaky, vlajky nebo totemy.

Za totality byli skauti, stejně jako za války, nežádoucí a Evžen Štáfl 
musel cenný archiv dobře ukrýt. „Všechno jsem zazdil na půdě a vrátil 
se k tomu až v poměrně nedávné době. Stále mi však jedna část chy-
bí, protože nevím, kam jsem ji schoval,“ usmívá se vitální osmdesát-
ník. Unikátní sbírka byla k vidění ve Štáflově chalupě v průběhu oslav 
devadesáti let skautingu v Havlíčkově Brodě, které se konaly letos na 
jaře.

Současná činnost oddílů se podle Evžena Štáfla výrazně neodlišuje od 
dob jeho aktivního působení v nich: „Základní principy zůstávají samo-
zřejmě stejné, ale vše se vyvíjí. Skauting je věc světová, i když český 
měl vždycky svá specifika, protože nekopíroval zahraniční. Naše oddíly 
se také zúčastňují Jamboree, srazů skautů z celého světa.“ Základním 
pravidlem, kterým by se měl řídit každý člen, je heslo Skautem jed-
nou, skautem navždy. Evžen Štáfl je jeho bytostnou ukázkou: „Já jsem 
musel být skautem doma, v práci za pultem, všude. To znamená sluš-
ný, ochotný ke všem, i k fízlům, kteří mě chodili špehovat. V současné 
době jsme s manželkou členy čestného Svojsíkova oddílu.“

Přestože udržování skautingu v Havlíčkově Brodě nebylo vždy jedno-
duché a přineslo mu těžké situace, Evžen Štáfl mu dává velký význam 
svého naplňujícího života. „Práce v drogérii byla regresivní, dělali jsme 
deset hodin denně, po večerech a o sobotách jsme číslovali zboží, rov-
nali ho do regálů. Moji kolegové často hned po nástupu do důchodu 
zemřeli. Pro mě byl skauting velkým darem, který kompenzoval namá-
havou práci. Vedle toho jsem se věnoval zahradničení, což je mým 
velkým koníčkem, a také jsme rádi jezdili s rodinou na výlety.“

Evžen Štáfl prožil celý život v Havlíčkově Brodě a právem se považuje 
za patriota a znalce místního prostředí. Manželka Marta kráčí po jeho 
boku už 57 let a vede Oldskautský oddíl v Havlíčkově Brodě. V rodinné 
skautské tradici pokračuje i jejich dcera, synovec a neteř.
 Aneta Štefánková

O kom byste se rádi dozvěděli více? Pište, telefonujte, rádi zprostředkuje-
me rozhovor s osobností našeho regionu, kterou chcete poznat blíže. Měst-
ské informační centrum, Havlíčkovo náměstí 57, 580 61 Havlíčkův Brod,  
e-mail: hblisty@muhb.cz, telefon: 569 497 357, 606 687 071.

Evžen Štáfl
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Křížovka
Muž si v obchodě prohlíží kuličková pera. „Chtěl bych jedno pro svou manželku k narozeninám.“ 
„Má to být malé překvapení?“ táže se prodavačka. (Odpověď najdete v tajence křížovky.)

Správné znění tajenky z čísla 5/2009 – ale krásný stařec je umělecké dílko 
Správnou odpověď ze 109 došlých vylosoval Václav Stejskal, tajemník MÚ 
Výhercem ceny je: Jaroslav Švec
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 22. dne v měsíci do boxu Havlíčkobrodské listy na podatelně 
MěÚ, Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíčkův Brod.
Pro vylosovaného výherce je připravena nabídka hotelu Setuza, Jiřetín pod Jedlovou: týdenní pobyt se snídaní pro dvě osoby zdarma v penzionu 
Setuza, nádherná příroda CHKO Lužické hory a Národního parku České Švýcarsko (www.penzionysetuza.euroregion.cz)

Blíží se vysvědčení, to by pro nás 
mohli mít práci! Oldřich Dwořák

Padla! Prázdniny!
 Oldřich Dwořák

Zelená linka  
Technických služeb

Telefon 800 183 549
Na této lince můžete 

bezplatně hlásit závady  
týkající se údržby města 

(osvětlení, údržba 
komunikací a chodníků, 

veřejné zeleně)  
i veškeré připomínky  
k práci Technických 

služeb  
(svoz odpadů apod.). 

INFORMACE  
pro občany, podnikatele, 

turisty najdete na  
www.muhb.cz.

Radniční okénko  
na kabelovce

Premiéra: každou středu  
v 18.30 h.  

Reprízy: denně v 10.45, 
18.30 a 21.45 h.

K dispozici na CD 
v Krajské knihovně 

Vysočiny, www.muhb.cz 
a www.hbin.cz

Havlíčkobrodské listy 
jsou k dispozici na  

www.muhb.cz,  
Městském 

informačním centru  
a recepci  

Městského úřadu  
V Rámech.
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Služby a nabídky

Sociální služby 
telefon: 569 433 757, fax: 569 433 796 
e-mail: ssmhb@ssmhb.cz 
DPS Reynkova 3643 
10. 6. Hrajeme petanque, od 9.30 h.  
12. 6. Historie, od 15 h.  
16. 6. Vystoupení žáků ZUŠ p. J. Macka,  kytarový 
sextet, od 10 h. 
17. 6. Grilování před DPS, od 14 h.  
24. 6. Výlet na Havlíčkobrodské náměstí , odjezd v 9.30 h. 
26. 6. Historie, od 15 h. 
1. 7. Výlet vozíčkářů po okolí domova, od 9.30 h. 
DPS Na Výšině 3241 
11. 6. Besídka MŠ Zahradnického, od 9 h.  
18. 6. Výlet do zahradnictví STARKL, odjezd ve 13 h.  
25. 6. Nákupy v Lidlu, 8–10 h.  
DPS U Kasáren 3405 
10. 6. Poslech písniček na DVD, 13 h. 
24. 6. Opékání špekáčků, 13 h. 
Denní stacionář Reynkova 3879 
11.6 Práce s keramickou hlínou, 9.30 h.  
18. 6. Malování na sklo, 9.30 h.  
25. 6. Práce se sádrou , 9.30 h. 

Bohoslužby 
Římskokatolická farnost – Děkanství 
Rubešovo náměstí 173, tel. 569 427 707, Ladislav 
Novák, vikář. e-mail: farnosthb@seznam.cz 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie Po, Čt, Pá 18 h., St a 
So 8 h. (jen první So v měsíci), 18 h., Ne 8, 9.30 a 18 h. 
Kostel sv. Vojtěcha Út 18 h. DD Na Výšině So 16 h.  
Církev adventistů sedmého dne 
Stanislav Slanina, U Pekárny 1045, tel. 777 821 576,  
e-mail: adventistehb@seznam.cz 
Bohoslužby: Chotěbořská 2513/1, So 9 h.  
Studium Bible: v bytě kazatele, Út 18 h.  
Českobratrská církev evangelická 
Chotěbořská 2513/1, tel. 569 436 235, David Šorm, tel. 
739 244 611, e-mail: horni-krupa@evangnet.cz,  
http://horni-krupa. evangnet.cz 
Bohoslužby: Ne 8.45 h. (vždy program pro děti) 
Kavárnička a biblická hodina: St 16 h. Dorost: St 17.45 
h. (dle dohody) Biblický kroužek pro děti: Čt 15.30 h. 
Mládež: Pá 20 h. (dle dohody) 
Církev Bratrská 
Strážná 1364, tel. 569 429 833, Vladimír Horský 
e-mail: horsky.v@tiscali.cz 
Bohoslužby: Ne 9.30 h. Biblická hodina: St 18 h. 
Dorost: Pá 16.30 h. Mládež: So 17 h.  
Pravoslavná církev 
Pravidelné obřady každou první sobotu v měsíci v 9 h.  
Církev československá husitská 
B. Kobzinové 2088, tel. 569 427 429 
Hodiny pro veřejnost: Út a Čt 14.30–17 h. St 9–12 h. 
Bohoslužby: Husův sbor Ne 9 h., Penzion Út 14.30 h. 
Modlitba: Čt 8.40 h.  
Kolumbárium je otevřené od 8 do 17.30 hodin. Do 
schránek v kolumbáriu mohou ukládat urny s popelem 
svých zemřelých ti, kdo mají zájem o pronájem, nikoliv

pouze věřící Církve československé husitské. 
Fokus Vysočina 
Regionální komunitní tým (RKT) Po–Pá 7–14 h.  
tel. 569 433 255, 775 151 495, www. fokusvysocina.cz,  
e-mail: komunitni.tym.hb@fokusvysocina.cz 
Rukodělná chráněná dílna: Kokořínská ul. 2704 (budova 
čalounictví JAS). Sídlo: Nádražní 128 (bývalé Pozemní 
stavitelství). Ved. střediska: 569 433 252, Tým podpory 
v zaměstnávání: 569 433 253 a 569 433 254 
Volnočasové aktivity: Hipoterapie Út 13.15–15 h. | 
Angličtina St 13–14 h. | zpěv St 15–16.15 h. | Filmový 
klub 1x za 14 dní St. 13 h. | Kurz PC Čt 
Kluby Parkinson a CMP 
MUDr. Ludmila Čapková, tel. 604 416 635 
Cvičení – Út od 9 h. v tělocvičně SPŠS v Havl. Brodě. 
Přednášky a besedy – každou 3. středu v měsíci od 
14 h. v klubovně MÚ V Rámech 

Vycházky s KČT 
10. 6. – Autobusový zájezd Český Šternberk–Rataje 
n.S.–Sázava. Odjezd od Energetiky v 7 h. Trasa pro 
zdatné i pro méně zdatné 
13. 6. – K Rejholci. Odjezd vlakem v 9 h. do Ronova nad 
Sáz. Trasa cca 11 km  
17. 6. – Z Leštiny do Hurtovy Lhoty. Odjezd autobusem 
v 8.30 h. od VČE na Humpolecké ulici do Leštiny u Skály. 
Trasa cca 12 km 
20. 6. – Od Bosche. Odjezd vlakem v 8.05 h. na zastáv-
ku Jihlava–Bosch. Trasa cca 14 km 
24. 6. – Ležáky – pietní vzpomínka. Odjezd vlakem 
v 6.48 h. do Vrbatova Kostelce. Trasa cca 12–15 km 
Celodenní výlet 
27. 6. – Ze Zruče do Kácova. Odjezd vlakem v 7.48 h. 
do Zruče n.S. Trasa cca 10 km 
27. 6. – Napříč Havlíčkobrodskem. Trasa: pěší 35 km, 
cyklo 45 a 68 km. Start: 7–8 h. před nádražím ČD, Havl. 
Brod, cíl: 12–16 h. Golčův Jeníkov 
1. 7. – Zlaté oči. Odjezd vlakem v 6.46 h. do Pohledě u 
Světlé. Trasa cca 15 km 
4. 7. – Ke Svaté Anně. Odjezd vlakem v 9 h. do Přibysla-
vi – zastávka. Trasa cca 10 km 
8. 7. – K Hubertovi. Odjezd autobusem z dopr. terminá-
lu zast. č. 17 v 7.40 h. (HK–ČB) do Skály. Trasa cca 11 km 
11. 7. – Z Josefodolu. Odjezd vlakem v 8.58 h. do Jose-
fodolu. Trasa cca 12 km
Turistika pro mírně pokročilé (věkem) 
23. 6.– Skála–Věž. Odjezd autobusem v 8.30 h. ze zast. 
na Humpolecké ul. do Skály. Trasa cca 8 km 
30. 6. – Z Vlkanče. Odjezd vlakem v 8.58 h. do Vlkanče. 
Trasa cca 8 km 
7. 7. – Do Úsobí. Odjezd vlakem v 10.10 h. do Herálce. 
Trasa cca 8 km 

14. 7. – Okolo Brodu. Sraz u energetiky v 8.30 h. na 
Humpolecké ul. 
Vycházky za úsměvem 
Pravidelné pěší vycházkové okruhy z Havl. Brodu. 
Odchod každé úterý v 16 h. od mapy z bývalého auto-
busového nádraží v Havl. Brodě.
Cyklovyjížďky pro radost a zdraví 
Od 16. 4. zahajujeme pravidelné cyklookruhy z Havlíč-
kova Brodu. Odjezd každý čtvrtek v 16 h. od kina Ostrov 
u rozcestníku cyklotras. Návrat vždy opět do HB.
Dům dětí a mládeže U Aleje 
Masarykova 2190, HB, tel. 569 427 874, 569 426 
248, e-mail: ddm@hbnet.cz, kejklicek@hbnet.cz, 
www.ddm.hbnet.cz 
18.–19. 6. Nábor do taneční street dance skupiny CLUS-
TER a TENDENC, od 16 h. Pro kluky a holky 10–15 let.  
18.–21. 6. „Kola 2009 – Kokořínsko“ – prodloužený 
cyklistický víkend, info na tel. 604 432 369 p. Cempírková 
 Nabídka posledních volných míst na letních táborech: 
LT Zdobnice v Orlických horách v termínu 24.– 31. 7. 
sport, hry, soutěže, výlety – vedoucí Radka Kadlecová 

Služby stomatologů  
13.–14. 6. Dr. Jirgl Luboš, Havlíčkův Brod 
Žižkova 14, tel. 569 429 452 
20.–21. 6. Dr. Kotrbová Věra, Havlíčkův Brod 
Dobrovského 2023, tel. 569 422 741 
27.–28. 6. Dr. Kočová Jana, Ledeč n. S. 
Habrecká 450, tel. 724 170 466 
4.–6. 7. Dr. Mottl Vladimír, Havlíčkův Brod 
Dobrovského 2023, tel. 569 424 211 
Pohotovostní služby slouží lékaři o sobotách a 
nedělích od 9 do 12 h. Změna vyhrazena. 
Lékařská služba první pomoci 
Nemocnice Havlíčkův Brod 
dospělí: přízemí bud. záchranky – 569 472 117 
děti: dětská ambulance v hlavní budově nemocnice 
– 569 472 499 
Pracovní dny 17–22 dospělí, děti a dorost 
Víkendy a svátky 9–22 dospělí,  8–21 děti, dorost 
Veterinární kliniky 
MVDr. Vlček – 569 428 857, 603 349 285 
MVDr. Štursa – 569 428 868, poh. 604 569 831  
MVDr. Potocký – 731 533 348 i pohotovost

Nabídka útulku Mírovka 
telefon 569 438 188, Út–Pá 8–9 h. 

domluvit telefonicky termín návštěvy
Starší kříženec, velmi hodný, mazlivý, bezproblémo-
vý, vhodný jak do rodiny, tak ke starším lidem. • Psi 
– kříženci, hodní, mazliví, vhodní ke starším lidem. 
Jsou kamarádské povahy. • Asi 3letá křížená fena, 
temperamentní. Nevhodná k domácím zvířatům. 
Uplatnila by se jako hlídač. • Velký kříženec – cca 

4roky, milý, přátelský.  
Kříženec kokršpaněla – hodný, kamarádský

Město Havlíčkův Brod nabízí k prodeji
pozemek parc. č. 628/129 o výměře 804 m2,  

vybavený technickou infrastrukturou, určený pro výstav-
bu samostatného rodinného domu v Havlíčkově Brodě, 

lokalitě Spálená stráň za následujících podmínek:
Minimální cena za 1 m2 pozemku je stanovena ve výši  

850 Kč. V okrajové části pozemku je uloženo potrubí kanali-
začního sběrače a tato část pozemku bude zatížena věcným 

břemenem práva přístupu a příjezdu k němu za účelem 
jeho oprav či údržby. 

Nabídky s uvedením nabízené kupní ceny za 1 m2 
doručte nebo zašlete v uzavřených obálkách označených 

„NEOTVÍRAT-prodej pozemku 628/129“ v termínu do 22. 6. 
2009, do 12.00 hodin na adresu Městský úřad – podatelna, 

Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíčkův Brod. Kupní cena 
bude hrazena dvěma splátkami, přičemž druhá splátka je 
stanovena ve výši 130 000 Kč. Pokud stavebník splní pod-
mínku, že na pozemku bude stavět v souladu s vydaným 

územním rozhodnutím a dům dokončí do stádia, kdy bude 
schopen užívání nejpozději do 30. 6. 2014, může stavebník 
město Havlíčkův Brod požádat o prominutí druhé splátky 
kupní ceny. Město Havlíčkův Brod se na základě přijatého 

usnesení zastupitelstva města zavazuje tuto splátku promi-
nout. Pokud stavebník tuto podmínku nesplní, je povinen 
kromě druhé splátky kupní ceny uhradit i smluvní pokutu. 

S podáním nabídky uhraďte vratnou kauci ve výši 20 000 Kč 
na účet města č. 6015-327521/0100, variabilní symbol: 
r.č. poskytovatele kauce, specifický symbol: 628/129, 

nejpozději do 16. 6. 2009. Kauce bude zájemci o koupi, 
který nabídne nejvyšší kupní cenu, započtena v plné výši 
do kupní ceny. Ostatním zájemcům bude kauce vrácena 

do 10 pracovních dnů od rozhodnutí zastupitelstva města 
o prodeji zájemci, který podal nejvyšší nabídku. Kauce 

bude vrácena bez příslušenství. Kauce vybranému zájemci 
nebude vrácena a propadá prodávajícímu za předpokladu, 

že vybraný zájemce odmítne uzavřít kupní smlouvu. 
S případnými dotazy se obracejte na MÚ HB – hospodářský 

odbor, Jan Zimmermann (tel. 569 497 180)

Občanské sdružení Diakonie Broumov ve spolupráci 
s Oblastní charitou Havlíčkův Brod vyhlašuje

humanitární sbírku
letního a zimního oblečení (dámské, pánské, dětské), lůž-

kovin, prostěradel, ručníků, utěrek, záclon, látek (min. 1 m2, 
prosíme, nedávejte nám odřezky a zbytky látek), domácích 
potřeb (nádobí bílé i černé), skleničky – vše nepoškozené, 

peří, péřových a vatovaných přikrývek, polštářů a dek, 
obuvi – veškeré nepoškozené. 

Věci, které vzít nemůžeme: ledničky, televize, počítače 
a jinou elektroniku, matrace, koberce – z ekologických 

důvodů, nábytek, jízdní kola a dětské kočárky - ty se trans-
portem znehodnotí, znečištěný a vlhký textil. 

Sbírka se uskuteční ve středu 17. června 2009 od 8.00 do 
17.00 h. na nákladovém vlakovém nádraží (za Černým  

mostem, za ZZN), kde bude přistaven v tuto dobu vagón.
Věci, prosíme, zabalte do igelitových pytlů či krabic, aby se 

nepoškodily transportem. Děkujeme za Vaši pomoc.
Bližší informace Vám rádi sdělíme na tel. 731 604 743



16 Havlíčkobrodské listy

Kultura
Putovní výstava „Mám RS… No a co?!“ 
1.–30. 6. vestibul Staré radnice, Po–Pá 9–19 h., So 
8.30–12.30 h., obrazy, fotografie a keramika umělců s 
roztroušenou sklerózou
Slavnosti piva – Rebel má narozeniny 
27. 6. od 11 do 24 h. Havlíčkovo nám., park Budoucnost, 
hřiště za ZŠ Rubešova. a Měšťanský pivovar HB nádvoří
6. ročník Dne divadla hudby a řemesel 
13. 6. Okrouhlická u Havlíčkova Brodu. Šejdorfský mlýn 
10–18 h. (divadlo, hudba), hudební večerní program do 23 
hodin, celý den doprovodný program na návsi (řemesla, 
lanová dráha, výstavy, jízda na koni a v kočáru)
Velká cena města Havlíčkova Brodu 
I.ročník střelecké soutěže SP 30+30. 13. 6. veřejná 
střelnice HB. Zúčastnit se mohou všichni, kdo vlastní 
zbrojní průkaz příslušné skupiny, který při prezentaci 
předloží společně s průkazem zbraně.
Rej noci Svatojánské 
20. 6. od 12 h. hrad Lipnice n. S. Více na www.rejnoci.cz 
Skate Slalom Open 
13.–14. 6., start 13. 6. v 9.30 h. Pražská ul. HB, 3. SK8 
SLALOM – závod Českého poháru ve slalomu na skateboar-
du. Sobota: dual light slalom, hybrid slalom. Neděle: giant 
slalom, exhibice mountainboards a in-line. 
Jasoň v dobových proměnách 
13. 6. od 17 h. velký sál KD Ostrov Havl. Brod. Koncert 
SPS Jasoň a jeho hostů v rámci oslav 150. 
výročí založení a trvání jeho činnosti. Info 
na www.jasonhb.cz
Letní kino s Rebelem 
Havlíčkovo nám., začátky nejdříve ve 21.30 h., 
vstupné dobrovolné. Program: 14. 6. Sněžen-
ky a machři po 25 letech,  15. 6. Mamma Mia,  
16. 6. Líbáš jako Bůh, 17. 6. Bathory, 18. 6. 
Nestyda, 19. 6. Madagaskar 2, 20. 6. Austrálie 

Trofeo Niké Bohemia 
Spanilá jízda 25 historických vozidel v čele 
s Karlem Lopraisem s Tatrou Dakar. 2. 
etapa 20. 6. Havlíčkovo nám.  příjezd 16.45 
h., odjezd 17.45 h. – 3. etapa 21. 6. Hotel 
Slunce, odjezd 8.30 h.
Krajská knihovna Vysočiny 
e-mail: knihovna@kkvysociny.cz, www.
kkvysociny.cz 
tel. 569 400 499, fax: 569 400 490  
• Červnový testík na téma VYSOČINA 
(vědomostní soutěž pro děti, 1.–30. 6. 
dětské od. KKV) 
• Toulky brodskou minulostí (finále etapové hry, 2. 6. 
15.30 h, DO KKV) 
• Paměť a kreativita – programy pro všechny (odborný 
seminář pro veřejnost, 8. a 9. 6. 12–18 h., 8.30–14.30 h., 
sál a salónek Staré radnice) 
• Letní škola knihy (11.–14. 6. )  
• Markéta Hejkalová (autorské čtení, 12. 6. 19 h., 
kavárna U Notáře)  
• Týden zdraví (akce pro veřejnost, 15.–19. 6. 9–14 h., 
vestibul Staré radnice)  
• Čtenáři na dovolené (fotografická soutěž, 15. 6.–15. 9.) 
• Současná tvorba pro děti (odborný seminář pro 
profesionální knihovníky kraje Vysočina, 16. 6. 9–12 h., 
sál Staré radnice)  
• Relaxační odpoledne s MUZIKOTERAPIÍ (relaxační 
odpoledne, 18. 6. 16–18 h., Hudební od. KKV)  
• Nejkrásnější knihy 19. Podzimního knižního veletrhu 
(soutěž, do 10. září) 
Galerie výtvarného umění 
tel. 569 427 035, e-mail: galerie@galeriehb.cz, 
krausova@galeriehb.cz, www.galeriehb.cz 
20. 5.–26. 7.  Animační loutky tvůrců Studia ZVON 
aneb loutkový Klimt, Velíšek, Poš, Kitzberger, doprovod-
ný interaktivní program: Jak se rodí animovaný film?

Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod 
tel. 569 429 151, www.muzeumhb.cz,  
e-mail: muzeum@muzeum.hbnet.cz 
12. 6.–28. 8. Historické motocykly – výstava motocyklů, 
opravárenská dílna, staré SPZ, řidičské průkazy, reklamní 
předměty. Doprovodný program: 15. 6. od 19 h. Rallye 
Dakar – sen o dobrodružství. Beseda s Ivo Kaštanem. 26. 

6. do 18 h. Z depozitářů národního technického muzea. 
Beseda s historikem Arnoštem Nezmeškalem 
9.–31. 6.  Dětské práce od Trojice – výstava prací dětí ze 
Základní školy U Trojice

Štáflova chalupa 
tel. 569 433 857, 604 130 962, www.sweb.cz/antikhb 
Po–Pá 9–13 h. a 14–17 h. a So 9–12 h., antikvariát 
Výstava fotografií 

Umělecké centrum dětí a mládeže 
Rubešovo nám. 171, tel. 605 165 717, 604 718 827 
www.lucierabensova.cz, e-mail: luca@unet.cz 
20. 6. Arteterapie – moje totemové zvíře, čínský a 
evropský horoskop, 9–17 h.

Základní umělecká škola 
Smetanovo nám. 31, tel. 569 422 408, 569 434 544, 
zus.hb@worldonline.cz, www.zushb.cz 
9. 6. Koncert hudebního oboru – sál ZUŠ, 17 h. 
17. 6. Koncert absolventů hudebního oboru – sál ZUŠ, 17 h.

Kulturní dům Ostrov  
tel. 569 421 088, kino–divadlo 569 426 666, e-mail: 
kdostrov@sendme.cz, http://kdostrov.hbnet.cz 
13. 6. – 150 let Jasoně – slavnostní koncert s hosty, 
velký sál KD 
6.–10. 7. – Spielen und learnen 
Tradiční prázdninové setkání dětí spojené s výukou 
angličtiny a němčiny hravou a zábavnou formou

Program kina Ostrov 
8.–10. 6. ve 20 h. – EL PASO 
11.– 3. 6. ve 20 h. – RUŽOVÝ PANTER 2 
15.–17. 6. ve 20 h. – PÁTEK TŘINÁCTÉHO 
18.–24. 6. ve 20 h. – JMÉNEM KRÁLE 
25.–27. 6. ve 20 h. – STAR TREK 
29. 6.–1. 7. ve 20 h. – X–MEN ORIGINS: WOLVERINE

Čechovka – Klub Kasárna 
Čechova ul. 3809, p. Zuzana Janů, tel. 724 764 875, 
e–mail: zuzana.janu@cechovka.cz, www.cechovka.cz 
předprodej vstupenek: CK B TRAVEL, Dolní ul.  
12. 6. ve 20 h. – Nightwork koncert 
1 6.–18. 6. Z pohádky do pohádky – Zámek Žirovnice 
20. 6.v 13 h. – Historie města netradičně. Havlíčkovo 
nám., park Budoucnost, zábavné odpoledne se sou-
těžemi pro celou rodinu 
6.–10. 7. – 2. ročník dětského přím. tábora „Se strašidly“ 
Předprodej na nový abonentní cyklus koncertů klasic-
ké hudby. Koncerty na Staré radnici v Havl. Brodě vždy 
od 19 h. Abonentky lze objednat na tel. 724 764 875, 
721 751 893 nebo on-line na www.cechovka.cz.
EFFECT MUSIC CLUB 
tel. 724 639 599, www.effectmusic.cz, www.cecek.com 
12. 6.  Bar SK8 party 1. Zahájení doprovodného progra-
mu ke sk8ovým závodům v HB  
13. 6. SK8 party 2. Hrají: SKYLINE + host, Dj CYPHONIC 
(ex Skyline, Pop-Porn), rave‘n‘bass/tech-step 
19. 6. Rockoteka RRB special – předRejová 
METRO CLUB 
www.metroclub.cz, každý pátek a sobotu disco party show 
12. 6. METRO PARTY TIME 

13. 6. ČESKOSLOVENSKÁ PÁRTY 
19. 6. DJ MIA & BEATBOX SHOW & R‘n‘B PARTY 
20. 6. DJ LUCCA & DJ MARCELLO TOTTI 
26. 6. ABSOLUT NIGHT 
27. 6. CZECH & ROCK & DANCE BEER PÁRTY
Sportovní areál Kotlina 
tel. 569 424 646, www.kotlina.cz  
plavecký bazén, sauna, parní lázeň 569 424 545, fitnes, 
aerobic, solarium, masáže 569 424 646, squash, salo-
nek 569 424 656, zimní stadion 569 422 512
Sportovně relaxační centrum FANATIC  
Beckovského ul. 2045, tel. 777 330 505, e-mail: aero-
bic@fanatichb.cz, www.fanatichb.cz 
aerobic, posilování, power jóga, formování postavy, 
step aerobic, moderní a orientální tanec, spinning, 
kurzy bubnování 
Lezecká stěna ZŠ Wolkerova 
tel. ZŠ 569 429 918, Správce lezecké stěny Michal Husár, 
tel. 569 432 015, 603 807 909. V případě zájmu o 
využití lezecké stěny v sobotu a neděli je nutné zavolat 
v pátek do 12 h. na ZŠ
Solná jeskyně 
Beckovského 2045, Havl. Brod, www.solnajeskyne-hb.cz 
. Po–Pá 9–11 a 13–18 h., So 9–12 h., dále dle dohody
Klub maminek SLUNÍČKO 
bývalá ZŠ Rubešova, Po–Pá 9–11.30 h. a dále dle 
programu a dohody, tel. 603 592 333, e-mail: kmslu-

nicko@seznam.cz, www.kmslunicko.ic.cz 
19. 6. – „ZLATÝ KOLOVRAT“ divadelní 
představení od 9 do 10 h. 
Mateřské centrum ZVONEČEK 
ZŠ Nuselská 3240, tel. 777 736 068, 569 
428 438, e-mail: zvonecek@charitahb.
cz, www.charitahb.cz. Otevřeno Po–Čt 
8.30–11.30 h. Pá dopoledne zavřeno. 
10. 6. v 16 h. – Kojení a příprava před 
porodem  
13. 6. Kaligrafie – Letní škola knihy 
14. 6. Iluminace a miniatura – Letní škola knihy 
15. 6. v 10–10.30 h. – Šnek – výtvarná dílnička 
15. 6. v 16–18 h. – Savování a malování na textil 
16. 6. 9–12 h. – Relaxační masáže maminek 
lávovými kameny 
17. 6. v 9–12 h. – Zdravé vaření prvních jídel 
pro nejmenší 
17. 6. v 16 h. – První pomoc v kojeneckém a 
dětském věku 
18. 6. v 18 h. – Setkání s enneagramem  
19. 6. Páteční umělecké fotografování  

19. 6. v 17.45–20 h. – Cítíš často křivdu a bezmoc? 
20.–21. 6. v 8.30–18 h. – Proměna – seminář 
22. 6. v 10–10.30 h. – Miminko – výtvarná dílnička 
22. 6. v 16–20 h. – Pedig – ošatka sultánek s copánkem  
23. 6. v 9.30 h. – Kneipp – masážní a koupelové oleje, 
COLGATE – dětská sada  
24. 6. 16 h. – Malování na bříška a umělecké foto pro těhotné 
25. 6. 16.30–18 h. – Základy strojového šití pro začátečníky  
29. 6. 10–10.30 h. – Slon – výtvarná dílnička  
8. 7. 16 h. – Děti předčasně narozené a děti s postižením  
7.–10. 7. v 9–11.30 h. – Letní konverzační kurz angličtiny
MaMMacentrum 
Havlíčkovo nám. 91, 2. p., tel. 777 582 791, 777 011 
921, e-mail: mammacentrum@seznam.cz, program na 
www.mammacentrum.com 
10. 6. – Letní tetování hennou (16 h.) 
15. 6. – Hrátky pro miminka do 6 měs. (9 h.)  
15. 6. – Hrátky pro miminka 3–12 měs. (10.30 h.)  
16. 6. – Jak správně nosit miminka od narození (9 h.) 
16. 6. – Kurz košíkářství (15.30 h.) 
24. 6. – Malování hennou na bříška a focení těhotných (15 h.) 
Další program v Ateliéru ARTEMaM: 
3. 6. – Artedílnička pro děti od 3 let (16 h.) 
17. 6. – Artedílnička pro děti od 3 let (16 h.)
Změna programu vyhrazena.

Hledáme zájemce o redaktorskou prá-
ci pro Havlíčkobrodské listy převážně  
z oblasti kultury – články, rozhovory, 
ankety, fotografování. Nutná elektro-

nická komunikace. Kontakt v tiráži.


